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اقتصادی

رییس اتحادیه نمایشگاه داران هشدارداد

شکل گیری بازار سیاه خودروهای خارجی 
رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو نسبت به احتمال شکل گیری بازار سیاه 

خودروهای خارجی هشدار داد. 
سعید موتمنی در واکنش به افزایش قیمت خودروهای خارجی در بازار، اظهار 
داشت: »وقتی عرضه خودرو در بازار کم می شود، به تبع قیمت خودرو بالا می رود؛ این 

یک اتفاق مشخص اقتصادی است.«
وی افزود: »از تیرماه که واردکنندگان متفرقه نمی توانند خودرو وارد کنند و 
ثبت سفارش بسته شد و واردکنندگانی که نمایندگی مادر را دارند، نمی توانند نیاز بازار 
را تامین کنند، خودرو در بازار کم می شود. به این ترتیب، قیمت ها چند روزی است که 
بالا می رود.« رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تصریح کرد: »ما در طول یک سال 
گذشته در بازار خودروهای وارداتی مشکلی نداشتیم و خودروها در بازار زیر قیمت 
نمایندگی رسمی بود. حتی گاها 15 میلیون تومان کمتر از نمایندگانی قیمت داشت.«

موتمنی با بیان این که تا پیش از این رقابت در بازار وجود داشت، عنوان کرد: »وقتی 
بازار رقابتی باشد، افزایش قیمت نخواهیم داشت. در واقع واردکنندگان متفرقه خودرو 
را با کمترین سود می فروختند، اما الان با حذف آنها، شرکت های مادر در نمایندگی ها 
نمی توانند نیاز بازار را تامین کنند.«وی توضیح داد: »در سال های گذشته همیشه دیده 
بودیم که نمایندگی های مادر خودرو را پیش فروش می کردند و با پول مردم خودرو را 

با قیمت بالا به دستشان می رساندند.«
رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو متذکر شد: »شما اگر یک سال گذشته بازار 
خودروهای وارداتی را بررسی کنید، خودروها با کمترین سود فروخته می شد. چون 
همان طور که گفتم، رقابت وجود داشت. اما وقتی جلوی واردات را می گیریم، انحصار 

ایجاد می شود و در شرایط انحصاری رقابت وجود ندارد.«
موتمنی افزود: »در این جا مصرف کننده ضرر می کند. ما هیچ گاه نباید در بازار کمبود 
درست کنیم. اگر کمبود باشد، بازار سیاه شکل می گیرد. وقتی کمبود در بازار ایجاد 

شود، مردم به بازار هجوم می آورند و در ایجاد تعادل بازار به هم می خورد.«
وی خاطرنشان کرد: »این در حالی است که چند سالی بود که مردم به خودرو به 
دید کالای مصرفی نگاه می کردند و خودرو را کالای سرمایه ای نمی دانستند. اما الان 
شاهدیم که در عرض یکی دو هفته قیمت یک خودرو 15 تا 17 میلیون بالا می رود.«

رئیس اتحادیه فروشندگان اعلام کرد

مرغ از ۸۵۰۰ تومان گذشت
رئیس اتحادیه فروشندگان مرغ و ماهی از افزایش قیمت گوشت مرغ به دلیل افزایش 
قیمت جوجه یک روزه و کاهش تولید ناشی از گرمای شدید هوا خبر داد و گفت: 
هم اکنون قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ از کیلویی ۸5۰۰ تومان نیز عبور کرده است. 
مهدی یوسف خانی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: هم اکنون در بازار قیمت گوشت 
مرغ بیش از ۸5۰۰ تومان فروخته می شود که افزایش قیمت جوجه یک روزه و کاهش 
تولید مرغ ناشی از گرمای شدید هوا و تلفات ناشی از آن، جزو اصلی ترین عوامل گرانی 
گوشت مرغ محسوب می شود. وی افزود: در حال حاضر هر کیلوگرم گوشت مرغ حدود 
5۶۰۰ از مرغداران خریداری می شود که با احتساب هزینه حمل و نقل تا کشتارگاه، 
کشتار، هزینه حمل و نقل تا مراکز توزیع و سود عمده فروشی ها و خرده فروشی های 
سطح شهر هر کیلوگرم گوشت مرغ حدود ۸۰۰۰ تومان برای فروشندگان تمام می شود 
که با احتساب سود بیش از ۸۶۰۰ تومان به دست مردم می رسد. رئیس اتحادیه 
فروشندگان پرنده و ماهی ادامه داد: یکی از دلایل افزایش قیمت گوشت مرغ گرانی 
جوجه یک روزه است که از حدود 1۰۰۰ تا 15۰۰ تومان )معادل ۲۰ درصد( روی 
قیمت تمام شده هر کیلوگرم از این محصول تاثیر می گذارد که البته در کنار آن گرانی 
نهاده ها و کاهش تولید به دلیل تلفات بالای ناشی از گرمای شدید هوا بر گران تر شدن 
گوشت مرغ تاثیر گذاشته است. بر اساس گزارش میدانی ایسنا، هم اکنون قیمت گوشت 
مرغ در استان تهران از کیلویی 7۹۰۰ تا کیلویی ۸75۰ تومان متفاوت است و آمار 
بانک مرکزی  از متوسط قیمت خرده فروشی برخی مواد خوراکی نشان می دهد که هر 
کیلوگرم گوشت مرغ در سطح شهر تهران به صورت میانگین طی هفته پایانی خردادماه 
کیلویی 7۹۴۲ تومان عرضه شده که نسبت به هفته گذشته سه درصد و هفته مشابه 
ماه گذشته 1۳.5 درصد افزایش قیمت داشته است. اما وزارت جهاد کشاورزی به عنوان 
متولی تولید و تامین گوشت مرغ باید پاسخگوی این وضعیت باشد و اعلام کند که دلیل 
افزایش قیمت گوشت مرغ در بازار چیست و چه راهکاری برای متعادل سازی آن در نظر 
گرفته است؟ و اینکه چه مقدار گوشت مرغ منجمد شده در ذخایر استراتژیک خود دارد 

و چه میزان از آن را تاکنون توزیع کرده است.

عضو کمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی مجلس عنوان کرد: 

ضربه تایلندی به بازار برنج ایرانی
عضو کمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی مجلس با بیان اینکه فروش برنج 
خارجی بنام برنج وطنی در بازار در جریان است،گفت: سوداگران برنج با مخلوط کردن 
برنج داخلی با برنج های نامرغوب خارجی ، هرکیلو 7 هزار تومان سود کسب می کنند. 
 محمد صادق حسنی جویباری   درباره وضعیت فروش برنج های تایلندی در بازار 
کشور،گفت: برخی ها با مخلوط کردن برنج ایرانی با برنج های بی کیفیت خارجی از 
جمله تایلندی نه تنها سلامت مردم، بلکه اقتصاد برنج کاران داخلی را نیز به تاراج می برند. 
نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی،تصریح کرد: نرخ برنج تایلندی در هرکیلو 
نهایتاً ۲هزار و پانصد تومان است اما با ادغام با برنج های داخلی بنام برنج وطنی با نرخ 1۰ 
الی 11 تومان در هرکیلو بفروش می رود. حسنی جویباری افزود:  زمانی که برنج ایرانی از 
مزرعه کیلویی 11 هزار تومان از کشاورز خریداری می شود،چگونه می توان باورکرد،برنج 
ایرانی که کیلویی ۸ هزار تومان بفروش می رود، برنج اصیل ایرانی است. وی ادامه داد: 
مافیا، برنج تایلندی را بنام ایرانی در بازار بفروش می رسانند و این در حالی است که  بنده 
در کلان شهرها تهران مشاهده کردم؛ برنج ناب گیلان کیلویی ۸ هزار تومان  در صورتی  
بفروش می رود که برنج از کشاورز در شالیزار 11 هزار تومان کیلویی خریداری میشود. 
وی با بیان اینکه  فروش برنج خارجی بنام برنج وطنی در بازار در جریان است،گفت : 
سوداگران برنج با مخلوط کردن برنج داخلی با برنج های نا مرغوب خارجی در هرکیلو 
7 هزار تومان به جیب می زنند. عضو کمیسیون کشاورزی،آب و منابع طبیعی مجلس 

،یادآورشد: وزارت کشاورزی هیچ نوع کنترلی در بازار استراتژیک برنج ندارد.

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و مشاعی

 رای  اصلاحی 
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۴۸۲ شماره  رای   -1
1۳۹511۴۴۳۰۰۰۲۰۰1۰۲۰ آقای کرمعلی شهوری فرزند خداوردی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 151/۸۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲17۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از مسلم فرج زاده آرباطانی. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی 
دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار: 1396/05/08
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۸5 فرعی از 11۰۴۶  اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی یزدانشهر- رسالت ۶7- پلاک 57  که بنام آقای محمود 
خالقی تاج آبادی فرزند مختار میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده 
1۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی 
مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده 
طی وارده 1/11۰۴۹ -1۳۹۶/5/7 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 
۹۶/۶/1 ساعت ۸/5 الی 1۲ صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع 
اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت 
مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 7۳/۲/۲5 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز 

به این اداره ارائه نماید./ق
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار:1396/5/8

گرچه هدفمند کردن یارانه ها و حذف یارانه نقدی از چالش های دولت به شمار 
می رود، اما در سویی دیگر طرح ها و ابلاغیه هایی دیده می شود که بیانگر ورود پررنگ تر 
یارانه ها به زندگی مردم است. موضوعی که برخی کارشناسان معتقدند سیاستی 

متناقض و در عین حال تشدیدکننده انتظارات از یارانه  خواهد بود.
به گزارش ایسنا، در حال حاضر نزدیک به 75 میلیون نفر در هر ماه یارانه ۴5 هزار 
و 5۰۰ تومانی دریافت کرده و هزینه ای نزدیک به ۳۴۰۰ میلیارد تومان را به دولت 
تحمیل می کند. افرادی که به طور یقین در بین آنها غیرنیازمند به این رقم به وفور 

وجود داشته و دلیلی برای پرداخت یارانه های نقدی به آنها وجود ندارد.
با این حال روند بیش از شش ساله پرداخت یارانه به دریافت کنندگان، آن را به توقع 
و عادتی در بین یارانه بگیران تبدیل کرده و با وجود ورود دولت  به حذف پردرآمدها 
تاکنون اقدام قابل توجهی در این باره انجام نشده است، چرا که از سویی بانک های 
اطلاعاتی دولت برای شناسایی و حذف پردرآمدها پاسخ گو نبوده و از سویی دیگر و 
براساس اذعان مدیران اقتصادی دولت از بروز اشتباه و حذف افراد نیازمند به یارانه، 

نگرانی وجود خواهد داشت.
در حالی طی سال های اخیر کارشناسان همواره تاکید داشتند که باید دولت به 
سمت کنار گذاشتن پرداخت های نقدی برای عموم جامعه و فرهنگ سازی در رابطه 
با عدم پرداخت نقدی پیش برود که به تازگی شرایطی برای استفاده از یارانه های 
نقدی و کارت هایی که در دست یارانه بگیران وجود دارد، تعریف شده است، نمونه بارز 
آن وجود یارا کارت در شبکه بانکی است و یا وقتی کارت های یارانه ضامن وام هایی 

از قبیل وام ازدواج می شود. چندی پیش بانک مرکزی در ابلاغیه ای به بانک ها اعلام 
کرد که می تواند با استفاده از کارت های یارانه مردم به عنوان تضمین نسبت به صدور 
کارت های اعتباری اقدام کنند که می تواند تسهیلاتی تا سقف پنج میلیون تومان را 
در بر بگیرد، اما برای اختصاص این کارت های اعتباری باید یارانه های نقدی به عنوان 
وثیقه در اختیار بانک قرار گرفته و اقساط تسهیلات از این طریق پرداخت شود. 
از سویی دیگر اخیرا در طرح ضربتی اعطای وام ازدواج موضوع تامین ضمانت  وام 
پرداختی مورد توجه بود که از یارانه های نقدی به عنوان یکی از تضمین های آن یاد 
شده است و متقاضی که دارای کارت یارانه باشد، می تواند آن را به عنوان وثیقه در 

اختیار بانک قرار دهد.
درباره ورود کارت های یارانه به امور بانکی نظرات بعضا متفاوتی وجود دارد. برخی 
معتقدند که تا زمانی که کارت های یارانه وجود دارد و یارانه نقدی پرداخت می شود 
ایرادی نیست که بتوان در شبکه بانکی به عنوان تضمین استفاده کرده و براساس آن 
وام پرداخت شود، هرچند که این موضوع را نیز مورد توجه قرار می دهند که اگر قرار 
است کارت یارانه به عنوان تضمین قرار گیرد آنگاه حذف این افراد اگر نیازمند یارانه 

نباشند، خود تا حدی این تضمین را پیچیده می کند.
اما در مقابل برخی کارشناسان براین اعتقادند که استفاده از یارانه های نقدی در امور 

بانکی و یا موارد مشابه خود می تواند توقعات از یارانه را افزایش دهد.
وحید شقاقی شهری  اقتصاددان  در این باره تاکید دارد که چرا از طرفی دائم 
می گوییم که باید یارانه های نقدی را حذف کرده و نسبت به عواقب منفی چنین 

پرداخت هایی به مردم هشدار می دهیم، اما در سویی دیگر آن را به ابزاری برای استفاده 
تبدیل می کنیم که خود در مجموع انتظارات برای ماندگاری یارانه های نقدی را افزایش 
می دهد. در این حالت چگونه می توان به یکباره یارانه طرف متقاضی را حذف کرد؟ 
این اقتصاددان البته وجود چنین سیاست هایی را ناشی از عدم هماهنگی های لازم 
در اعمال سیاست های اقتصادی دانسته و عنوان می کند که وقتی هماهنگ سازی و 
تصمیم گیری براساس برنامه ای مدون و مشخص نباشد، چنین نتایجی را در بر خواهد 
داشت، به طوری که در جایی از منفی بودن پرداخت های نقدی سخن می گوییم و در 

سویی دیگر از همین یارانه ها برای مردم انتظار ایجاد می کنیم.
وی گفت: در مجموع ضعف اصلی بر این است که سیاست تحریک تقاضا در پیش 
گرفته می شود، در حالی که این سیاست در دولت تاکنون موفق نبوده و موضوع 
اصلی عرضه مورد توجه قرار نگرفته است. وجود سیاست هایی مانند اعطای کارت های 
اعتباری با تضمین یارانه های نقدی و یا پیش تر کارت خرید کالای ایرانی و همچنین 
اختصاص تسهیلات برای فروش قابل توجه خودرو همگی از سیاست های کوتاه مدتی 
است که هیچ کدام نمی تواند اثر مثبت و پایداری بر شرایط اقتصادی و رشد اقتصادی 

ایران داشته باشد.
اقتصادی  سیاست های  شدن  هماهنگ  برای  که  است  معتقد  اقتصاددان  این 
اقتصاد مسوولیت  وزارت  که  است  مناسب  اصلی  در حوزه های  تصمیم گیری  و 
هماهنگی برنامه های اداری را برعهده گرفته و تصمیم گیر نهایی باشد تا همواره شاهد 

سیاست های متناقض نباشیم.

بازی یارانه در بانک ها

عضوکمیسیون عمران مجلس مطرح کرد: 

اختصاص وام به انبوه سازان
 تکلیف برنامه ششم توسعه 

عضوکمیسیون عمران مجلس، با بیان اینکه نوسازی بافت فرسوده مهم تر از ارایه هر 
برنامه ای در حوزه مسکن از سوی دولت دوازدهم است، گفت:تسهیلات دهی به انبوه 
سازان برای احیای بافت ناکارآمدشهری اقدامی در راستای عملیاتی کردن برنامه ششم 

توسعه بوده است. 
سیدابوالفضل موسوی بیوکی با اشاره به موافقت بانک مسکن نسبت به پرداخت 1۰ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات ساخت مسکن به انبوه سازان جهت ساخت و ساز در بافت های 
فرسوده و ناکارآمد شهری از صندوق پس انداز مسکن یکم، گفت: پرداخت این نوع 
تسهیلات نوسازی بافت ناکارآمد و فرسوده شهری را سرعت می بخشد. نماینده مردم یزد 
در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه در برنامه پنجم و ششم توسعه به موضوع نوسازی 
بافت فرسوده توجه ویژه ای شده است، افزود: هر ساله دولت با سرمایه گذاری در بافت 
های فرسوده باید نسبت به کاهش این نوع بافت های ناکارآمد اقدام کند که خوشبختانه 
این مصوبه اقدامی در راستای عملیاتی کردن برنامه ششم توسعه بوده است. موسوی 
بیوکی با تاکید بر اینکه تعیین شاخص ها از سوی دولت برای شناسایی بافت های فرسوده 
صورت گرفته است، تصریح کرد: بهترین راه برای احیا و نوسازی بافت های فرسوده و 
ناکارآمد شهری استفاده از منابع مردم و سرمایه های بخش خصوصی است. وی با بیان 
اینکه امتیازات ویژه ای برای ساخت و ساز در بافت فرسوده در نظر گرفته شده است، افزود: 
بسیاری از معافیت ها در خصوص بافت های فرسوده و ساخت وساز در آن ها در نظر 
گرفته شده تا به این ترتیب نوسازی این بافت های شهری در دستور کار قرار بگیرد. این 
نماینده مردم در مجلس دهم، با تاکید بر اینکه احیای بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری 
به مثابه توسعه درونی شهرها است، گفت: در سال های گذشته طرح هایی که به خانه دار 
شدن مردم می انجامید همچون مسکن مهر و تولید انبوه مسکن ایرادات بسیاری همچون 
فراهم نبودن بسیاری از زیرساخت ها را داشت؛ اما در حال حاضر که نگاه ها معطوف به 
نوسازی بافت فرسوده شده به طور حتم چون زیرساخت ها در شهرها فراهم است بسیاری 
از مشکلات را دیگر شاهد نخواهیم بود. موسوی بیوکی ادامه داد: به طور حتم رغبت مردم 
به اسکان در بافت های فرسوده ای که مورد ساخت و ساز قرار گرفته اند بسیار بیشتر از 
مکان هایی است که از امکانات ابتدایی بی بهره هستند، زیرا در بافت های فرسوده شهری 
امکانات زیربنایی، روبنایی و بسیاری از روابط اجتماعی مورد نیاز وجود دارد. وی با بیان 
اینکه بسیاری از واحدهای مسکن مهر در حال حاضر بدون متقاضی رها شده اند، تصریح 
کرد: در صورتی که از ابتدا نگاه ها معطوف به بافت های فرسوده بود به طور حتم اقبال 
بیشتری برای سرمایه گذاری مردم در این حوزه را نیز شاهد بودیم. عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: توجه به بافت فرسوده و ناکارآمد شهری به طور حتم 
نسبت به ساخت وسازهای جدید همچون مسکن مهر اولی بوده از این رو لازم است دولت 

دوازدهم توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشد.

جعفرزاده ایمن آبادی مطرح کرد: 

تخلف محرز بانک مرکزی در اجرای تسهیلات 
١۰ میلیونی ازدواج

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، تخلفات بانک مرکزی در پرداخت 
وام ازدواج را تشریح کرد. 

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی با اشاره به اینکه یکی از پیام های خوبی که به جوانان 
داده شد اختصاص و تصویب تسهیلات ازدواج به آنها بود، گفت:در همین راستا بانک 
مرکزی موظف بود تا به بانک ها ابلاغ کند که حداقل 5 درصد از سپرده های قرض 
الحسنه جاری را به  وام و تسهیلات ازدواج اختصاص دهند. نماینده مردم رشت در مجلس 
شورای اسلامی، با بیان اینکه ۸۰ تا 1۰۰ هزار میلیارد تومان سپرده قرض الحسنه نزد 
بانک ها وجود دارد، افزود: حداقل 5 درصد این سپرده ها 5 هزار میلیارد تومان می شود و 
با یک حساب سرانگشتی با تخصیص این 5 درصد سیل عظیمی از این جوانان تسهیلات 
ازدواج دریافت می کنند و می توان صف های طویل برای دریافت وام ازدواج را برداشت.  
جعفرزاده با تاکید بر اینکه بانک مرکزی در عدم پرداخت  تسهیلات مقصر است، ادامه 
داد:با اختصاص تنها 5 درصد از سپرده  های قرض الحسنه جاری برای اعطای وام ازدواج، 
منابع لازم برای پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به 5۰۰ هزار نفر از جوانانی که 
در حال حاضر در صف دریافت تسهیلات قرار دارند  فراهم  و در نتیجه صف وام ازدواج 

از این طریق برچیده می شد.  
 وی با بیان اینکه بانک مرکزی در اجرای قانون وام ازدواج 1۰ میلیون تومانی تخلف 
محرز کرده است، یادآور شد: عدم ابلاغ لزوم استفاده از سپرده های قرض  الحسنه جاری 
در پرداخت تسهیلات، ضعف مدیریتی در جهت کاهش مدت زمان انتظار برای دریافت 
تسهیلات و عدم جریمه بانک های متخلف از اجرای این قانون، از جمله تخلفات بانک 
مرکزی است. شده و جریان موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز به شدت بانک مرکزی را 

مشغول کرده و از سایر امورات بازمانده است.

حسن روحانی 7 شهریور ۹۴ در کنفرانس مطبوعاتی گفته 
بود:» من خطاب به رهبری هم گفتم که با سه تا چاله مواجهیم 
دوم  قبل،  دولت  های  بدهی  اول  است.  نشده  پر  هنوز  که 
پرداخت غیرقانونی یارانه و سوم مسکن مهر. ما چاره ای نداریم 

جز اینکه این مسکن ها را بسازیم و به مردم ارائه دهیم.« 
از آن سه چاله،بعد از ۴ سال فقط »مسکن مهر« تعیین تکلیف 
شده است. البته آنطور که مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
وعده داده اند،این چاله پر دردسر قرار است تا پایان سال پر شود 
و پرونده این پروژه پرحاشیه و پر هزینه برای همیشه بسته شود.

اما برای دو چاله دیگر، حکایت همچنان باقی است.
شناسایی  کار  تدریج  به  گذشته  سال  دو  از  دولت  اگرچه 
دهک های بالای درآمدی را آغاز کرده و به تدریج برخی از افراد 
را از قطار یارانه بگیران خارج شده اند،اما هنوز جمعیت بیش از 
7۰ میلیون نفر هر ماه یارانه ۴5 هزار و 5۰۰ تومانی را از دولت 
دریافت می کنند. این رقم هر ماه برای دولت بار سنگینی است 
که بر دوش دستگاهها و بودجه عمومی دولت سنگینی می 
کند.حال آنکه در چهارسال گذشته راهکاری هم برای حل به 

کار گرفته نشده است.
بدهی های دولت چاله دیگری است که پر نشده است؛ اخیرا 
بدهي دولت  فقط  اعلام کرد که  بانک مرکزی در گزارشی 
به بانکها که در چهار سال گذشته موجب قفل شدن منابع 
بانکها جهت تسهیلات دهي شده، در فروردین ۹۶ به بیش از 
۲۲5هزار میلیارد رسیده است.عددی که هم بانکها را در فشار 

قرارداده و هم بودجه دولت را.
چاله های تازه تر

به جز دو چاله ای که حسن روحانی دوسال پیش از آنها یاد 
کرد،اقتصاد ایران در چهارسال پیش رو،مشکلات بزرگتری هم 

پیش رو دارد.
در مسیر اصلاح ساختاراقتصاد،کار ساماندهی بازار غیرمتشکل 
پولی از سال گذشته جدی تر شده و بنا به گفته ولی الله سیف 
تا پایان امسال دیگر هیچ موسسه مالی و اعتباری غیرمجازی 
وجود نخواهدداشت.اما باری که این ساماندهی بر دوش بازار 

پولی کشور گذاشته از یک سو و ساختار پر از مساله بانک های 
کشور از سوی دیگر، سبب شده تا بانک ها به چاله جدید اقتصاد 
ایران در چهار سال آینده باشند.هرچند نباید در این اصلاح 

ساختار وضعیت قرمز صندوق های بازنشستگی را از یاد برد.
چاله دیگر اقتصاد ایران در چهار سال آینده حتما کمبود منابع 
مالی برای سرمایه گذاری و تکمیل طرح های نیمه تمام خواهد 
بود.براساس پیش بینی سازمان های معتبر بین المللی بهای 
نفت به دلیل جنگی که شیل اویل های آمریکایی در بازار نفت 
آغاز کرده اند،بعید است تا دو سال دیگر به بالای ۶۰ دلار در 

هر بشکه برسد. 
بودجه  وابستگی  کاهش  برنامه  که  رو،همانطور  همین  از 
عمومی دولت به نفت در چهار بودجه گذشته به تدریج اجرایی 
شده،انتظار این است که این رویه ادامه یابد.حتما قطع وابستگی 
بودجه به نفت به معنای فشار بر بخش مالیاتی به عنوان تنها 

بخش درآمدی سهل الوصول بودجه ای نیست.
اقتصاددانان سالهاست که راهکار حضور فعال بخش خصوصی 
در اقتصاد و جذب سرمایه خارجی را به دولت پیشنهاد می 
کنند.فعال شدن این دو بخش حتما به رشد اقتصادی بدون 

نفت منجر خواهد شد.
دو توصیه در آستانه تشکیل دولت

روحانی هفته آینده بعد از مراسم تنفیذ باید مراسم تحلیف 
را در پیشگاه نمایندگان مجلس شورای اسلامی به جای آورد. 
او ۴ سال سخت دیگر را برای ساماندهی اقتصاد کشور در 
پیش رو خواهد داشت. چهارسال گذشته برای رییس جمهور 
همان  در  نفت  درآمدی بود.قیمت  سخت  روحانی،سالهای 
ماههای آغاز به کار دولت کاهش یافت.دو سال ماراتن مذاکره 
برای لغو تحریم ها را پشت سرگذاشت.در همه وزارتخانه ها و 
سازمانهای اقتصادی،کار اصلاح ساختار در چهارسال گذشته 

آغازشد.
برخی سازمانها و وزارتخانه ها توانستند در همین چهار سال 
سازمان خود را چابک کرده و در ریلی که چشم انداز ۲۰ سال 
تعیین کرده است،قرار بگیرند.برخی ها اما،هنوز راه درازی در 

پیش دارند. 
دولت اخیرا لایحه تفکیک وزارتخانه های صنعت،معدن و 
تجارت و راه و شهرسازی را به مجلس ارسال کرده ،اما بر این 
لایحه نقدهای بسیاری وارد است.به نظر می رسد این لایحه 
به سرانجام نرسد،از همین رو کارشناسان اقتصادی به دولت 
پیشنهاد می کنند که پیش از هر اقدامی،برنامه اصلاح ساختار 

وزارتخانه های ادغام شده در دستور کار قرار بگیرد.
به حسن روحانی  اقتصاددانان  دو توصیه  اتفاق  به  قریب 
اسلامی  جمهوری  دولت  دوازدهمین  تشکیل  آستانه  در 
دارند؛نخست با توجه به اینکه در جامعه ایران، زمینه چیني 
سیاسي براي اجراي تصمیمات اقتصادي بسیار مهم است،از 
همین رو کوشش اصلي رئیس جمهور باید معطوف به جلب 
حمایت سیاسي و دفع مخالفت هاي سیاسي با برنامه هاي 

اقتصادي دولت باشد. 
توصیه دوم، آزادسازی بازارهای پولی و بانکی در کنار برداشتن 
کنترل های شدید روی بازارهاست که به ظاهر در جهت حمایت 
از مصرف کننده است ولی در واقعیت به تولید لطمه زیادی وارد 

می کند و موجب افزایش رکود و بیکاری شده است.  

توصیه اقتصاددانان به دولت 

چاله های تازه پیش روی اقتصاد

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۲۰۳ شماره  رای   -1
1۳۹۴11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۴۸ آقای علی اکبر نانکلی فرزند زیادعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰5/۴1 مترمربع پلاک 
شماره ۶ فرعی از 1۸۹5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۳5۰۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۲5۲ شماره  رای   -۲
1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰1۰1۳۹ آقای سید محمد پور موسوی فرزند سید اژدر در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۳/7۲ 
مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1۹7۲ و 1۹7۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه امینی .)م الف ۳5۰۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۲۲1 شماره  رای   -۳
1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰171۴۴ آقای قاسم زواری طاهر فرزند احمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲۰ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۲17۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۳5۰1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸۶۹۶ شماره  رای   -۴
1۳۹۲11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۴5۲ خانم گل عذرا حضرتی عینی فرزند عباس در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۴/۳۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۴7۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از آقای سید حسین سید امیری .)م الف ۳5۲1(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰11۹۸5 شماره  رای   -5
از  قسمتی  در  محرم  فرزند  سیامکی  قدرت  آقای   1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰1۶۲۰1
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۲۳۲/۸۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲1۴۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از سید امیر سلطانیان .)م الف ۳5۲۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰11۴۰1 شماره  رای   -۶
1۳۹۲11۴۴۳۰۰۰۲۰۰1۳۶5 آقای محمد ازادی فر فرزند عونعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰۴/5۰ مترمربع پلاک 
شماره 5 فرعی از 1۸۹۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۳5۲۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۰1۳۹ شماره  رای   -7
1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰11۳۳۲ آقای صالح علی حاجپور فرزند رضا در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۶ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 1۹۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

مع الواسطه از ستار راستگو .)م الف ۳5۲۰(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰11۴1۳ شماره  رای   -۸
1۳۹۴11۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰75۹ آقای کریم سعیدی فر فرزند محرمعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۴/5۰ مترمربع پلاک 
شماره قطعه 11 فرعی از ۲۲77 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۳5۳۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۲۴۸ شماره  رای   -۹
1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲717 آقای محمدرضا شفائی فرزند نصرت اله در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۹۰/۹۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از ۲۳۲۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از فاطمه هندیانی فرزند محمدرضا .)م الف ۳55۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰1۲۲۴7 شماره  رای   -1۰
از  فرزندعلی در قسمتی  فرزند  بیگلری  آقای رضا   1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰1۰۳۲۶
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲۰ مترمربع پلاک شماره  
فرعی از ۲۲۰۹ مکرر اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از ورثه علی اکبر تولیتی .)م الف ۳5۶۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۸7۰۸ شماره  رای   -11
1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰1۴۰۶۰ خانم زهرا اردولالو فرزند مسلم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰۰ مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲۰۹۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از سلطان خدری .)م الف ۳5۳5(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴7۹۸ شماره  رای   -1۲
1۳۹111۴۴۳۰۰۰۲۰۰7۹۹۲ آقای مهدی پرستوئی خواه فرزند حسینعلی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 115/۹۰ مترمربع پلاک 
شماره  فرعی از 17۸7 و 17۸۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از وراث مرحوم رضا قلی رئیس عبدالهی که عبارتند از 
اکبر و غلامحسین و محمدباقر و اصغر و معصومه و زهرا و مرضیه همگی وراث مرحوم 
رضا قلی و کوکب اشرف السادات طباطبائی و فاطمه رحمت السادات طباطبائی وراث 

سید محمد و مسیح صادقی و تقی صادقی می باشد.)م الف ۳51۶(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/05/08 تاریخ انتشار دوم: 1396/05/23
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰1۰۰1۶۶۴ شماره  رای   -1
1۳۹۶11۴۴۳۰۰۰1۰۰۰۰۰5 آقای حسین مختاری فرزند ابوالقاسم در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 1۹5/75 مترمربع پلاک شماره 1۰۶۳۳ اصلی واقع در 
قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف ۳5۴1(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹5۶۰۳۳۰۰۰1۰۲5۴11 شماره  رای   -۲
آقای حسین جهان بخش فرزند حسینعلی در   1۳۹511۴۴۳۰۰۰1۰۰1۰۸۶
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۶۳/1۹ مترمربع پلاک شماره 1۰5۴۳ اصلی 
واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م 

الف ۳55۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰1۰۰5۲۳7 شماره  رای   -۳
1۳۹۲11۴۴۳۰۰۰1۰۰1۶۴7 خانم زهرا نجفی آرانی فرزند محمدتقی در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۹/5۰ مترمربع 
پلاک شماره 1۰5۲۹/۲۹۰ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۳55۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰1۰۰5۲۳5 شماره  رای   -۴
1۳۹۲11۴۴۳۰۰۰1۰۰1۶۴۶ آقای حسین جندقیان بیدگلی فرزند دخیل عباس 

در سه دانگ مشاع ازششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۴۹/5۰ 
مترمربع پلاک شماره 1۰5۲۹/۲۹۰ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف ۳555(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰1۰۰۰۳1۶ شماره  رای   -5
1۳۹۲11۴۴۳۰۰۰1۰۰1۸۳۳ خانم مهری رییس محمدتقی فرزند محمدتقی 
در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 15۰ مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 
1۰۸۳۸ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی .)م الف ۳5۶۸(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/05/08 
تاریخ انتشار دوم: 1396/05/23
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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شروع لیگ هفدهم با سه کلین شیت
هفته اول، هفته پرگلی بود و ۲۰ گل از خط دروازه ها عبور کرد.

در شروع پر گل لیگ هفدهم، فقط سه دروازه بان موفق شدند دروازه خود را بسته نگه 
دارند و به اصلاح کلین شیت کنند.

علیرضا بیرانوند)پرسپولیس(، ناصر سالاری) نفت آبادان( و وحید شیخ ویسی) استقلال 
خوزستان( سه گلری بودند که لیگ را با کلین شیت شروع کردند.

بیرانوند آقای کلین شیت لیگ شانزدهم می خواهد در لیگ هفدهم هم این رکورد را از 
آن خود کند، بیرانوند البته در بازی با فولاد کار راحتی داشت و بدون یک مهار قابل توجه 

موفق به ثبت کلین شیت شد.
شیخ ویسی را باید بهترین دروازه بان هفته اول دانست، او در شرایطی موفق به ثبت 
کلین شیت شد که چندین بار موقعیت های خطرناک تراکتورسازی را مهار کرد. استقلال 

خوزستان برد اولش را مدیون شیخ ویسی است.
علاوه بر سه دروازه بان فوق، سه دروازه بان دیگر هم در جریان بازی گل نخوردند. مهدی 
رحمتی)استقلال تهران(، محسن فروزان)پارس جنوبی جم( و شهاب گردان) پدیده( در 

هفته اول یک گل خوردند که آن هم از روی نقطه پنالتی بود.
ده خسوس؛ تنها پنالتی گیر

در هفته اول تنها از یک دروازه بان خارجی استفاده شد. فرناندو ده خسوس، گلر برزیلی 
گسترش فولاد تبریز روز بسیار بدی را تجربه کرد و در بازی با پارس جنوبی چهار گل 
دریافت کرد. او بیشترین گل خورده در هفته اول را داشت، با این حال ده خسوس یک 
رکورد مثبت در هفته اول به جا گذاشت؛ او تنها دروازه بانی بود که در هفته اول پنالتی 

گرفت.
ده خسوس در شرایطی تنها دروازه بان خارجی روز اول بود که در شروع لیگ شانزدهم 
به طور معمول سه، چهار تیم از دروازه بان خارجی استفاده می کردند اما با بازی نکردن لی 

اولیویرا در سپاهان، ده خسوس تنها خارجی هفته اول بود.
تازه واردها

از بین 1۶ دروازه بانی که در هفته اول به میدان رفتند 1۳ دروازه بان سابقه بازی در لیگ 
برتر را داشتند. فرزین گروسیان) تراکتورسازی تبریز(، سید محمدرضا حسینی)سپیدرود( 
و مهدی صدقیان)سپاهان( سه تازه وارد لیگ برتر بودند. هیچ کدام از این سه گلر موفق به 
کلین شیت نشدند. گروسیان گل بدی خود و تراکتورسازی باخت. حسینی دو گل خورد و 

سپیدرود شکست خورد. صدقیان یک گل دریافت کرد و سپاهان مساوی کرد.

مهدی تاج:

مبلغ ۲3 میلیارد حق پخش فوتبال
 برای عهد باستان است!

رئیس فدراسیون فوتبال تاکید کرد صحبت های انجام شده برای حق پخش تلویزیونی 
مبلغی بیشتر از ۲۳ میلیارد است و این مبلغ برای عهد باستان بود نه نیاز امروز فوتبال!

مهدی تاج با اشاره به اینکه مذاکرات وزیر ورزش با رئیس صداو سیما در مورد حق پخش 
تلویزیونی کمک زیادی کرده است، گفت: این موضوع جای خوشحالی دارد و از این بابت 
شخصا از آقای سلطانی فر برای ورود به مسئله حق پخش و گفت وگو با رئیس سازمان 
صداو سیما برای کمک به حل این موضوع تشکر ویژه می کنم. وی ادامه داد: رویه ما در 
موضوع حق پخش تلویزیونی راهبرد وزیر محترم ورزش و جوانان یعنی برد - برد است 
و تلاش می کنیم تا قبل از سال جدید میلادی این موضوع حل شود. رئیس فدراسیون 
فوتبال در مورد میزان حق پخش تلویزیونی کنونی و عدد ۲۳ میلیارد تومانی که زمانی به 
فوتبال پرداخت شده بود، گفت : البته آن عدد ۲۳ میلیارد در مقایسه با نیازهای فوتبال، 
زمانه اش به عهد باستان بر می گردد ! و صحبت امروز حق پخش تلویزیونی خیلی بالاتر 
از این رقم هاست برای اینکه فوتبال کشور شاداب و خودکفا بتواند فعال و سرزنده باشد و 

با موفقیت های خود دل مردم را شاد کند.

رضائیان ستاره اوستنده در ولودروم 
در اولین جاه طلبی اروپایی اوستنده این تیم در حالی مقابل حریف سرشناس فرانسوی 
در بازی رفت مرحله سوم پلی آف یورولیگ شکست خود که ستاره ایرانی جزو بهترین های 

این تیم شناخته شد.
اوستنده بلژیک در اولین جاه طلبی اروپایی خود در حالی به مصاف المپیک مارسی رفت 
که رامین رضائیان خرید جدید این باشگاه در ترکیب اصلی به میدان رفت و ۹۰ دقیقه در 

ورزشگاه ولودروم نمایش خوبی در اولین چالش اروپایی ارائه داد.
بعد از این بازی رسانه های بلژیکی با تمجید از عملکرد رامین رضائیان در تحلیل 
های خود بیشترین نمره را به ملی پوش ایرانی اوستنده دادند تا رامین در کنار سه 
بازیکن دیگر این تیم بلژیکی با نمره ۶ از 1۰ شروع رویایی در تجربه اروپایی خود به 

ثبت برساند.
این نمره خوب از سوی رسانه های بلژیکی به رامین رضائیان در حالی او را در میان 
ستاره های این تیم رد ورزشگاه زیبا و خاطره انگیز ولودروم قرار داد که سایت ووته بال 
بلژیک در گزارشی از تازه واردهای ژوپیرلیگ از سه خرید اوستنده به عنوان بازیکنانی 
نام برد که می توانند با نمایش درخشان خود این تیم و طرفدارانش را با روزهای رویایی 
روبرو کنند. سه خریدی که نام رامین رضائیان نیز در میان آنها دیده می شد و مورد توجه 

سرمربی باشگاه نیز قرار گرفته بود.

ترابی: 

سال آینده لژیونر می شوم
مهاجم تیم فوتبال سایپا می گوید در صورت حضور در جام جهانی فصل آینده لژیونر 

خواهد شد.
 مهدی ترابی گلزن تیم فوتبال سایپا پس از دیدار برابر سپاهان در جمع خبرنگاران 
گفت: بازی خوبی بود. بازی اول ما بود و به هر حال بازی اول شرایط خاص خودش را 
دارد. خوشبختانه توانستیم دست پر از اصفهان برگردیم. تلاشمان را می کنیم و برای بازی 
مقابل تیم نفت آبادان آماده می شویم.  او تصریح کرد: زمین نقش جهان خیلی عالی است. 
شرایط مهیا است و توپ در آن نمی پرد و خوشبختانه توانستم یک گل خوب هم وارد 
دروازه سپاهان کنم.  ترابی در مورد جو ورزشگاه نقش جهان بیان کرد: امروز ورزشگاه به 
صورت کامل پر نبود اما تیم سپاهان تماشاگران خیلی خوبی دارد و امیدوارم بتوانند در 

ادامه راه موفق باشند. 
ما هم تمام تلاشمان را می کنیم تا امسال با علی دایی بهترین نتایج را برای سایپا کسب 
کنیم.  بازیکن تیم فوتبال سایپا اضافه کرد: تیم سایپا نسبت به سال گذشته خیلی بهتر 
شده است. همه تمرکزمان این است که امسال نتیجه تلخ سال گذشته را فراموش و دیگر 
آن را تکرار نکنیم و با حضور علی دایی مدعی باشیم. حداقل کسب سهمیه آسیایی را در 
دستور کارمان داریم.  ترابی در مورد ماندنش در تیم سایپا و نرفتن به اروپا، گفت: با سایپا 
قرارداد داشتم و به هرحال شرایط به نحوی شد که باید در این تیم می ماندم اما اگر سال 

آینده در جام جهانی بودم قصد دارم لژیونر شوم.

دستیاران بختیاری زاده در تیم صبای قم 
مشخص شدند

بعد از انتخاب سهراب بختیاری زاده به عنوان سرمربی تیم فوتبال صبای قم دستیاران 
وی نیز در این تیم مشخص شدند.

تیم فوتبال صبای قم فصل گذشته با قرار گرفتن در بین دو تیم پایین جدول غزل 
خداحافظی با لیگ برتر را خواند تا سرنوشت خود را برای فصل جدید در لیگ یک دنبال 
کند. مسئولین این باشگاه روز چهارشنبه سهراب بختیاری زاده را به عنوان سرمربی جدید 
خود انتخاب کردند. تمرینات تیم صبا از روز جمعه در شهر قم زیر نظر بختیاری زاده با 
حضور جمعی از بازیکنان امید این باشگاه و بازیکنانی که برای انجام تست فنی به تمرین 
این تیم آمده بودند آغاز شد.  دو دستیار بختیاری زاده در تیم صبا نیز مشخص شدند. احمد 
تقوی کاپیتان سابق تیم صبا که در همین تیم با بختیاری زاده همبازی بود و دستیار وی 
در تیم نفت مسجد سلیمان در فصل گذشته به همراه ناصر بختیاری زاده مربی بومی این 
تیم دستیاران سرمربی تیم صبا هستند. پیش از این صحبت از رضا عنایتی بعنوان دستیار 
بختیاری زاده در صبا مطرح بود که این موضوع مورد موافقت سرمربی جدید این تیم قرار 
نگرفت.  همچنین یک مربی دروازه بانی و شاید یک مربی بدنساز هم به نفرات کادر فنی 

این تیم اضافه خواهند شد.

به خاطر بدهی به سه دستیار؛

پرسپولیس محکوم به پرداخت
 ۴3۰ هزار دلار شد

باشگاه پرسپولیس محکوم به پرداخت ۴۳۰ هزار دلار به دستیاران سرمربی پیشین خود 
شد.

 باشگاه پرسپولیس از مدتها پیش درگیر پرونده شکایت مانوئل ژوزه و دستیارانش است 
و با وجود همه تلاش هایی که صورت گرفته است به نظر می رسد این باشگاه چاره ای 
جز پرداخت جریمه به سرمربی پیشین و دستیارانش او را ندارد.  در تازه ترین خبر اعلام 
شده که فیفا حکم جریمه پرسپولیس در مورد مربیان پیشین این باشگاه را منتشر کرده 
است.  این حکم فیفا مربوط به ۳ دستیار مانوئل ژوزه است و مبلغ آن ۴۳۰ هزار یورو 

عنوان شده است. 
مدیران پرسپولیس فرصتی سه هفته ای برای پرداخت مبلغ مدنظر جریمه خواهند 
داشت تا از هرگونه جریمه کسر امتیاز یا محرومیت جلوگیری کنند. در این رابطه گفته 

می شود حکم مانوئل ژوزه نیز در هفته آینده به باشگاه ابلاغ خواهد شد.

 آندرس اینیستا در کنفرانس مطبوعاتی پیش از دیدار مقابل رئال مادرید حاضر شد و اعلام 
کرد نیمار تنها کسی است که می تواند به همه شایعات موجود پاسخ دهد.

صحبت های زیادی در خصوص نتقال نیمار به پاریسن ژرمن به گوش می رسد اما اینیستا 
با اعلام اینکه تنها به دومین ال کلاسیکویی که خارج از اسپانیا برگزار خواهد شد فکر می کند 

اعلام کرد بهتر است در خصوص وضعیت نیمار از آن ها سوال نشود:
    اول از همه باید بگویم در خصوص نیمار سوال نپرسید. چرا که تنها خود نیمار می تواند این قائله 
را ختم کند. فکر نمی کنم ۲۰۰-۳۰۰ میلیون یورو برای بارسلونا با ارزش تر از نیمار باشد. او یکی از بهترین 

بازیکنان جهان است و همیشه بهترین بازیکنان جهان را در تیمم می خواهم. قطعا همه ما آرزو داریم که او با ما ادامه دهد.
نیمار که روز جمعه در تمرین با سمدو درگیر شده بود تمرین بارسا را با عصبانیت ترک کرد و اینیستا در این خصوص افزود:

    این اتفاق افتاد و باید بگویم که در تمرین ممکن است چنین اتفاقاتی رخ دهد. با این وجود بخاطر وضعیتی که نیمار دارد صحبت هایی 
که در خصوص او صورت می گیرد در درجه نخست اهمیت قرار می گیرد.

وی همچنین در خصوص الکلاسیکوی دوستانه افزود:
    این دیدار تا حدی عجیب است چرا که دیداری دوستانه است و بسیار دور از خانه برگزار می شود. این دیدار یکی از دیدار های پیش 
فصل است و دیداری ویژه خواهد بود چرا که همیشه الکلاسیکو ها حساس خواهند بود. امیدوارم دیدار خوبی را شاهد باشیم تا فصل را به 

خوبی آغاز کنیم با این وجود باید سعی کنیم هر چه زودتر ریتم مطلوب خود را به دست آوریم.

 سرجیو راموس، کاپیتان رئال مادرید پیش از بازی بامداد یکشنبه مقابل بارسلونا پاسخگوی 
سوالات خبرنگاران بود.

راموس در مورد بازی دوستانه بارسلونا و رئال مادرید در شهر میامی گفت:
    مشکل است که  باور کنیم این بازی برگزار می شود اما برگزارکنندگان این مسابقات بهترین 

ها را مقابل هم قرار می گیرند و خیلی ها دوست داشتند این بازی برگزار شود. ال کلاسیکو بهترین 
شکل برای شروع فصل ماست. باید در عرض چند روز در دو سوپرجام برای کسب دو جام تلاش کنیم 

و بازی های دوستانه فرصت خوبی است تا قبل از دو ال کلاسیکوی سوپرجام با بارسلونا و مربی جدیدش 
بیشتر آشنا شویم. کاپیتان رئال مادرید در مورد شایعه توافق تیمش برای خرید امباپه به مبلغ 1۸۰ میلیون یورو 

بیان کرد:     حرف و حدیث هایی که در این باره گفته می شود به من ربطی ندارد. صحبت کردن در مورد بازیکنانی که در این جا نیستند 
اتلاف وقت است. امباپه بازیکنی جوان و بسیار آینده دار است. طبیعی است که چیزهای زیادی در مورد نقل و انتقالات گفته شود اما ما 
روی جامها تمرکز داریم. طبیعی است که پولهای زیادی در فصل نقل و انتقالات جا به جا شود. هر باشگاهی بر اساس توانش هزینه می 
کند و سعی می کنیم به بهترین شکل نسبت به اتفاقات واکنش نشان بدهیم. شکست مقابل سیتی؟ از نظر بدنی شرایط خوبی داریم اما 
حتی در بازیهای دوستانه هم باختن را دوست نداریم. راموس در مورد این که بازیکنان رئال پس از فصل خوبشان کار سختی برای حفظ 
انگیزه در فصل آینده دارند هم صحبت کرد:     هر سال شرایط متفاوت است اما مهم است که بتوانی انگیزه و جاه طلبی خود را حفظ 

کنی. خوشحالم که فوتبال بازی می کنم و امیدوارم هر سال در پایان فصل بیشترین جامهای ممکن را ببرم.

اینیستا: فکر نمی کنم 3۰۰ میلیون یورو برای بارسلونا با 
ارزش تر از نیمار باشد

راموس: حتی در بازی های دوستانه هم 
        باختن را دوست نداریم

عضو پیشین تیم ملی کشتی فرنگی ایران که حالا در رشته 
ای رزمی فعالیت می کند روز یکشنبه در دومین مبارزه خود 
در سال جدید به مصاف تایلرکینگ معروف به غارتگر می رود.

تیم ملی کشتی کشورمان  اکبری عضو سابق  امیرعلی   
که مدتهاست به ورزش رزمی آن هم از نوع حرفه ای آن 
روی آورده امروز یکشنبه هشتم مردادماه در ژاپن و در قالب 

سازمان جهانی RIZIN به مصاف تایلرکینگ می رود. 
»کینگ« فایتر ۳۶ ساله اهل »نوروود« ایالت ماساچوست 
است، در کارنامه حرفه ای او 1۲ پیروزی و پنج شکست دیده 
می شود. وی دارای کمربند قهوه ای جوجیتسو برزیلی می 

باشد و در استفاده از فنون چوک بسیار ماهر است.
وی در گفتگو با سایت رسمی ضمن خط و نشان برای 
حریف ایرانی خود گفت: مدتهاست برای حضور در این مبارزه 
تمرین می کنم و مدتهاست که آماده رویارویی با علی اکبری 
هستم. امروز هر زمان دیگری خطرناک تر هستم . او یک 
قهرمان جعلی است که تاکنون مبارزه سختی نداشته و عیار 

واقعی اش را فردا افشا می کنم.
اما علی اکبری با این فایتر پرمدعای آمریکایی با احترام 

بیشتری صحبت می کند و می گوید: این فایتر مدت شش 
کشد  می  نشان  و  خط  من  برای  که  است  ماه  هفت  یا 
و مدام در فضای مجازی کری خوانی می کند. فکر می 
کنم مبارزه جذابی شود به خاطر همین حواشی و کری 
خوانی هایی که پیش آمده و همین حساسیت این مبارزه 

را بیشتر می کند.
این رزمی کار حرفه ای کشورمان که بعد از مدتی بیماری، 
تمرینات خود را قبل از سفر به »سایتاما« آغاز کرده ادامه 
داد: به دلیل اینکه تایلر کینگ پیشینه فعالیت در جوجیتسو 
دارد و تمایلش بیشتر کشاندن مبارزه به خاک و استفاده از 
فنون جوجیتسو است لذا پس از آنالیز مبارزاتش این تصمیم 
را گرفتیم که مبارزه در حالت سرپا باشد و این تصمیم عاقلانه 

به نظر می رسد حالا ببینیم خواست خدا چیست.
وی در پایان گفت: این مسابقه برای من خیلی مهم است. 
بهتر بگویم شاید مهمترین مبارزه من در RIZIN است. چون 
از یک طرف این آخرین مبارزه قرارداد من در این سازمان 
است و پس از آن ماندن من در RIZIN یا رفتنم به سازمان 

های دیگر مشخص خواهد شد.

کری خوانی عجیب دو مبارز

مبارزه علی اکبری با »غارتگر« آمریکایی

در جایی که عنوان داری چون کمیل قاسمی 
حاضر  گردن  شدید  مصدومیت  رغم  علی 
به رویارویی با جوانان جویای نام در انتخابی 
نیست  مشخص  شد،  آزاد  کشتی  ملی  تیم 
چرا سعید عبدولی نا آماده و نامنظم براحتی 

صاحب دوبنده تیم ملی شده است .
رقابت های مرحله نهایی انتخابی تیم های 
ملی کشتی آزاد و فرنگی ایران برای شناخت 
مسافران جهانی ۲۰17 پاریس، روزهای 15 و 
1۶ تیرماه در سالن 1۲ هزار نفری آزادی تهران 

برگزار شد.
بر اساس قانون فرآیند انتخابی تیم های ملی 
کشتی، تنها کشتی گیرانی می توانستند در 
این آوردگاه مهم غایب باشند و حقی از آن 
تایید  به  مصدومیتشان  که  نشود  ضایع  ها 
پزشکی  کمیته  ورزشی،  پزشکی  فدراسیون 
فدراسیون کشتی و در نهایت تایید شورای فنی 

تیم های ملی برسد.
گیران  کشتی  میان  از  اساس  همین  بر 
مصدوم یا به ظاهر مصدوم تنها سعید عبدولی 
در کشتی فرنگی و حسن رحیمی در کشتی 
آزاد مجوز غیبت در انتخابی تیم های ملی را 

بدست آوردند.
با پایان رقابت های انتخابی رضا اطری در 
شد  قهرمان  آزاد  کشتی  کیلوگرم   57 وزن 
و پیام بویری نیز بر سکوی نخست وزن 75 

کیلوگرم کشتی فرنگی ایستاد.
شوراهای فنی کشتی آزاد و فرنگی بلافاصله 
صبح فردای مسابقات انتخابی تشکیل جلسه 
دادند و تصمیم گرفتند این دو مدال آور کشتی 
ایران در المپیک ریو می توانند در رقابت درون 
اردویی انتخابی تیم ملی با ۳ نفر برتر مسابقات 
انتخابی مبارزه کنند تا در صورت برتری عازم 

جهانی پاریس شوند.
حسن رحیمی که به اذعان همه کارشناسان 
دیگر  و  اطری  رضا  با  زیادی  بسیار  فاصله 
مدعیان سبک وزن تیم ملی دارد بدلیل آسیب 
دیدگی شدید از ناحیه مینیسک خارجی زانو 
تواند در  نمی  اعلام کرد  ایسنا  با  در گفتگو 
و  برود  به مصاف حریفان  تیم ملی  انتخابی 
در صورت موافقت شورای فنی و کادر فنی 

راهی  انتخابی  در  بدون شرکت  است  حاضر 
جهانی پاریس شود. رحیمی به اردوی تیم ملی 
دعوت شد، آمد و تمریناتش را از سر گرفت 
اما مصدومیت جدی بود و وقتی کسی چراغ 
سبز هم نشان نداد بهتر دید جراحی کند و 
رقابت های جهانی را از صفحه تلویزیون تماشا 

کند؛تصمیمی منطقی، عقلانی و عادلانه.
اما حکایت سعید عبدولی کشتی گیر همواره 
پرحاشیه تیم ملی به گونه ای دیگر رقم خورد. 
عبدولی که پیش از المپیک ریو هم بارها بی 
نظمی داشته و حتی تهدید به اخراج از اردو نیز 
از سوی سرمربی وقت شده بود و به هر حال 
در برزیل مدال برنز المپیک را بر گردن آویخته 
بود، خیلی راحت و بی دغدغه صاحب دوبنده 

تیم ملی شد.
عبدولی پس از المپیک بارها علی رغم دعوت 
علی اشکانی سرمربی جدید تیم ملی به اردو 
و گاهی  استراحت  نیامد.او در خانه مشغول 
فیلم گرفتن از گچکاری منزلش بود اما تیم 
ملی مشغول آماده سازی برای حضور در جام 
جهانی آبادان در آخرین روزهای سال ۹5 و 
پس از آن قهرمانی آسیا در اردیبهشت ۹۶ بود.

به هر حال با رایزنی های مختلف و بواسطه 
اهمیت جام جهانی به میزبانی ایران، عبدولی 
چند روز مانده به جام جهانی در اردوی تیم 
ملی آفتابی شد اما موفقیت در رشته سنگینی 
تنها  و  ندارد  افراد  نام  با  کاری  چون کشتی 

آمادگی روحی و بدنی حرف اول را می زند.
عبدولی آمد و در جام جهانی در مهمترین 
مصاف مقابل رومن ولاسوف قهرمان المپیک 
ریو و کشتی گیر حرفه ای روس هیچ حرفی 
مقابل  عبدولی  نداشت.باخت  گفتن  برای 
ولاسوف اتفاق دور از انتظاری نبود اما اگر این 
فرصت در اختیار یک جوان جویای نام گذاشته 
می شد قطعا تجربه ای بس گرانبها برای او به 
حساب می آمد تا حداقل منفعتی از حضور 

ولاسوف در آبادان نصیب کشتی ایران شود.
پس از جام جهانی در فاصله ای بسیار کم 
های  بازی  و  آسیا  قهرمانی  مهم  رویداد   ۲
همبستگی اسلامی در پیش بود، عبدولی با 
تجربه ترین چهره تیم ملی وقتی دست خالی 

اشکانی را دید برای حضور در قهرمانی آسیا 
شرط و شروط گذاشت و اعلام کرد در رقابت 
های قهرمانی آسیا کشتی نمی گیرد و تنها 
حاضر است در بازی های همبستگی اسلامی 
آنهم بدون حضور در اردو برای ایران مبارزه 

کند.
موضوع توسط ایسنا رسانه ای شد و در نهایت 
فشارها بر کادر فنی و شورای فنی باعث شد بر 

روی نام عبدولی خط قرمز کشیده شود.
تیر ماه یک روز مانده به انتخابی تیم ملی 
عبدولی به یکباره مصدوم می شود! بالاخره 
پزشکی  فدراسیون  رییس  معتمد  پزشکان 
اتفاقا رییس کمیته  از آنها  ورزشی که یکی 
پزشکی فدراسیون کشتی است، مصدومیت 
عبدولی را تایید می کنند و با تایید شورای 
فنی، عبدولی از حضور در انتخابی تیم ملی 

معاف می شود.
انتخابی تیم ملی برگزار شد و بویری که برای 
سر وزن رسیدن 7 کیلو وزن کم کرده بود در 
غیاب عبدولی قهرمان وزن 75 کیلوگرم شد. 
در  و  گذاشت  جلسه  بلافاصله  فنی  شورای 
فاصله ۴۰ روز تا جهانی پاریس اعلام کرد بار 
دیگر انتخابی وزن 75 کیلوگرم تیم ملی اینبار 

با حضور عبدولی برگزار خواهد شد.
بعداز ظهر پنج شنبه مراسم وزن کشی با 
سه کیلو ارفاق وزن انجام شد اما عبدولی به 
سختی و در آخرین دقایق سر وزن رسید که 
حتی عصبانیت شدید وی را نیز بدنبال داشت. 
بویری هم که تنها ۲۰ روز پیش برای حضور 
در انتخابی تیم ملی هفت کیلو وزن کم کرده 
تعیین  وزن  سر  و  کرد  کم  وزن  دوباره  بود، 
شده رسید.عفیفی و پشتام نفرات دوم و سوم 

انتخابی هم وزن کشی کردند.
وزن  انتخابی  گذشته)جمعه(  روز  سرانجام 
75 کیلوگرم تیم ملی کشتی فرنگی در غیاب 

رسانه ها و خیلی بی سر و صدا برگزار شد.
عبدولی در اولین مبارزه ۹ بر ۲ از سد پژمان 
پشتام جوان گذشت. در دومین مبارزه شایان 
عفیفی جوان به هر دلیلی به غیر از مصدومیت 
)آنچه توسط این کشتی گیر نمایش داده شد( 
حاضر به ادامه مبارزه نشد تا عبدولی به فینال 

برسد.
در نهایت پیام بویری نفر نخست رقابت های 
انتخابی که به برگزاری دوباره انتخابی این وزن 
معترض بود، به روی تشک آمد اما به نشانه 
اعتراض حاضر به مبارزه نشد تا عبدولی در یک 
انتخابی بدون دردسر و پرحرف و حدیث و در 
عین نا آمادگی بدنی صاحب دوبنده تیم ملی 

شود.
و  ملی  تیم  فنی  کادر  هیچ کس حتی  بر 
شورای فنی پوشیده نیست که عبدولی با توجه 
به شرایطی که دارد نمی تواند شانس چندانی 
برای رسیدن به مدال جهانی داشته باشد. در 
چنین شرایطی که نگاه فدراسیون معطوف به 
المپیک توکیو است آیا بهتر نبود پیام بویری 
جوان راهی جهانی پاریس می شد تا صاحب 

تجربه بیشتر شود؟
در شرایطی که فرآیند انتخابی تیم های ملی 
بدون کمترین حاشیه و در عین قانونمداری 
برگزار شد و چهره هایی چون کمیل قاسمی 
سنگین وزن با اخلاق و حرفه ای تیم ملی 
از  بیشتر  مراتب  به  شانسی  که  آزد  کشتی 
سعید عبدولی برای مدال جهانی داشت و با 
وجود مصدومیت به قانون احترام گذاشت و 

در انتخابی کشتی گرفت، آیا عبدولی با توجه 
به تمام حواشی و بی نظمی هایش و از همه 
مهمتر نا آمادگی بدنی ارزش این را داشت که 
انتخابی تیم ملی با حرف و حدیث همراه شود؟
رقابت  برگزاری  از  فنی  شورای  اعضای   
انتخابی دیروز )جمعه( ناراضی بودند. سعید 
عبدولی هم حتی به ظاهر ناراضی بود و به کادر 
فنی تیم ملی اعلام کرد رفتن اینچنینی به 
مسابقات جهانی برایش دلچسب نیست. کادر 
فنی هم از کشتی نگرفتن بویری ناراحت است. 
اکثریت کارشناسان و رسانه ها نیز از انتخابی 
روز گذشته به نیکی یاد نمی کنند. پس در این 
میان چه کسی از انتخاب  عبدولی به این شیوه 

خوشحال است؟
هر چند حرکت بویری هم چندان خوشایند 
نیست و یک کشتی گیر پشت خط مانده باید 
با  برای مبارزه  ایجاد شده  از حداقل فرصت 
قهرمان وزنش استفاده کند، اما قطع به یقین 
کادر فنی تیم ملی هم می داند هیچ کشتی 
گیری حتی عبدولی با ۲۰ روز تمرین نمی تواند 
شانس زیادی برای مدال جهانی داشته باشد اما 
اینبار نیز اشتباه آبادان در پاریس تکرار خواهد 

شد.

جهانی پاریس حق عبدولی است؟

استقلال فصل را با شکست آغاز کرد تا برای اولین بار در تاریخ لیگ برتر طرفدارانش را با شوک باخت زودهنگام روبرو سازد.
 بعد از تابستان پرهیاهو و نقل و انتقالات جالب توجه همه طرفداران استقلال خود را برای 
شروع رویایی لیگ هفدهم آماده کرده بودند. حتی مصدومیت و محرومیت چند بازیکن جوان 
و کلیدی هم از انتظارات آنها کم نکرده بود چون استقلال به اندازه کافی بازیکن 
سرشناس در ترکیب خود داشت که بتوانند از عهده صنعت نفت در آبادان 
بربیایند، گرچه این طور نشد و این تیم پرستاره و مدعی از سفر به برزیل 
سوغاتی جز شکست چیزی نداشت. علیرضا منصوریان و شاگردانش در آبادان 
در حالی به صنعت باختند که در طول ۹۰ دقیقه بازی با هر استراتژی و 
چیدمانی توپ را به چرخش در آوردند نتوانستند مقاومت میزبان را در گرمای 
5۰ درجه ای کنار اروند بشکنند. با نگاه به چیدمان استقلال می توان به 
یک واقعیت مهم پی برد، واقعیتی که بسیاری از طرفداران استقلال و منتقدان 
کادر فنی این تیم مدت هاست به آن پرداخته و هشدارهای لازم را به علیرضا 
منصوریان دادند اما ... چپ و راست استقلال دیشب در آبادان اصلا نمره قبولی 
نگرفت به خصوص زوج سرشناس سمت راست که از بازیکنان باتجربه و سابقا 
ملی پوش ایران بهره می برد و روی کاغذ وزن سنگینی نسبت به حریف داشت. 
زوج خسرو حیدری و وریا غفوری نه تنها انتظارات را برآورده نکردند بلکه نشان 
دادند هنوز برای تبدیل شدن به زوجی رویایی نیاز به تلاش و همت 
بیشتری دارند به خصوص وریا غفوری که در تابستان برای ماندن در 

لیست و تمدید قرارداد خود با شائبه های فراوانی روبرو بود.
در جناح چپ هم نمی توان به زوج زکی پور جوان که دومین 
سال متوالی فیکس بودن در ترکیب استقلال را پشت سر می 
گذارد تا دیگر نتوان به او گفت کم تجربه در کنار حسن بیت سعید 
و بعد هم شجاعیان که با تعویض شماره 7 استقلال در پست 
غیرتخصصی وینگر و هافبک چپ به کار گرفته شد، نتوانستند یک 

بار هم حرکت منجر به ایجاد موقعیت مناسب گلزنی خلق کنند.
بله، این واقعیت که تیم مدعی قهرمانی برای رسیدن به اهداف و 
آرزوهایش در لیگ پرفشار نیاز به چپ و راست های خوب و موثر دارد یک بار 
دیگر برای منصوریان و دستیارانش تکرار شد تا بیشتر به ضعف های موجود در این دو 
پست کلیدی استقلال پی ببرند. البته هنوز ابتدای لیگ است تازه هفته اول سپری شده و مسلما با 
پتانسیلی که در استقلال و بین بازیکنان حاضر در این دو پست دیده می شود این ضعف می تواند برطرف 

شود تا استقلال همه عوامل برای ایستادن در بین مدعیان قهرمانی را داشته باشد.

برانکو ایوانکوویچ با در اختیار گرفتن پرسپولیس تغییر نسل جالب توجهی در این تیم شکل داده است و آنها اکنون به تیمی یکدست 
و هماهنگ تبدیل شده اند.

سرمربی کروات سرخپوشان بعد از حضور در نیم فصل دوم لیگ چهاردهم در پرسپولیس، توانست آنها را در لیگ حفظ کند. اما 
کار اصلی برانکو ایوانکوویچ در فصل پانزدهم استارت خورد. جایی که او پوست اندازی ابتدایی را علیرغم مشکلات مالی این باشگاه و 
کمبود بودجه برای جذب بازیکن استارت زد. پرسپولیس در لیگ پانزدهم دیدارهای خود را در استادیوم آزادی و برابر پدیده مشهد 
شروع کرد. تیمی که کمال کامیابی نیا، رامین رضاییان، لوکا ماریچ و فرشاد احمدزاده را به عنوان بازیکنان تازه وارد خود می دید. تغییر 

نداشتند، اولین حرکت بیش از ۴۰ درصدی با توجه به اینکه سوشا مکانی را نیز در دیدارهای ابتدایی به دلیل محرومیت 
بزرگ برانکو ایوانکوویچ برای ایجاد تغییرات در تیم تحت هدایتش بود. پرسپولیس اما لیگ 

شانزدهم را در حالی آغاز کرد که ضمن حفظ برخی چهره های اصلی خود، توانستند 
علیرضا بیرانوند، وحید امیری و سیدجلال حسینی را نیز از نفت تهران در اختیار بگیرند. 
حسین ماهینی دیگر تازه وارد ترکیب پرسپولیس بود که بعد از پایان دوران سربازی 
به جمع شاگردان برانکو ایوانکوویچ اضافه شد. محمد انصاری نیز مزد موفقیت خود در 
فصل گذشته را با حضوری ثابت در ترکیب این تیم به دست آورده بود و ربیع خواه 
نیز با توجه به مشکلات در سمت چپ دیگر بازیکن تازه وارد جمع شاگردان برانکو 
محسوب می شد. آنها در این فصل توانستند خیلی زودتر از تصورات به عنوان قهرمانی 

دست یابند و رکوردهای مناسب و رشک برانگیزی را نیز از آن خود کردند. شرایط 
تغییر حداقلی در ترکیب اصلی برای دستیابی به ترکیبی ایده آل در فصل هفدهم برای 

آنها به بهترین شکل ممکن پیش رفت. آنها علیرغم جذب 5 مهره نامدار، لیگ را در 
حالی استارت زدند که تنها شجاع خلیل زاده توانسته بود به ترکیب این تیم راه یابد 

و جانشین سیدجلال حسینی مصدوم شود. تیمی که اکنون با کسب عنوان 
قهرمانی سوپرکاپ، امیدواری زیادی برای موفقیت در چهار تورنمنت دیگری 
که پیش روی خود دارد می بیند.  با این شرایط و جذب مهره هایی که به 
گواه کارشناسان بهترین پتانسیل برای حضور و در اختیار داشتن پیراهن 

پرسپولیس به خود اختصاص داده اند، آنها در سودای موفقیتی 
دیگر در فوتبال ایران هستند. باید دید نفراتی که در اولین 
گام در لیگ برتر توانستند یک پیروزی بزرگ برای این 
تیم به دست بیاورند با اضافه شدن ستاره هایی مثل 
بشار رسن، گادوین منشا، سیامک نعمتی و سیدجلال 
حسینی و دیگر چهره های جویای نام باید دید سرمربی 
کروات سرخپوشان به ایده هایی که در فصل جدید در 

نظر گرفته دست خواهد یافت یا خیر.

ضعفی که منصوریان را در آبادان ترساند

چپ و راست استقلال در کما
در 7۳۰ روز 

پوست اندازی عجیب به سبک برانکو 



5

.یک متخصص طب سنتی  هشدارداد

خطر مصرف خودسرانه سیاه دانه
متخصص طب سنتی گفت: در روایات آمده که حضرت رسول )ص( فرمودند 
سیاه دانه داروی هر دردی به جزء مرگ است. از آنجایی که سیاه دانه یک دارو است 
پس باید حتما توسط پزشک مصرف شود، مثلًا مصرف خودسرانه آن در زنان باردار 

می تواند سبب سقط جنین شود. 
نعمت الله مسعودی متخصص طب سنتی ، گفت: در طب سنتی به سیاه دانه شونیز 

گفته می شود و یک دارو محسوب می شود. 
وی افزود: در روایات آمده که حضرت رسول )ص( فرمودند سیاه دانه داروی هر دردی 
به جزء مرگ است. سیاه دانه یک دارو است و باید توسط پزشک و در شرایط مورد نیاز 
تجویز شود. مصرف آن به صورت خودسرانه می تواند عوارض متعدد داشته باشد، این 

دارو روی افراد مختلف اثرات متفاوت دارد.
این متخصص طب سنتی ادامه داد:متأسفانه اکنون در فضای مجازی مصرف 
سیاه دانه به صورت خودسرانه تجویز می شود که ما توصیه می کنیم حتماً برای مصرف 
مداوم آن با پزشک طب سنتی مشورت شود. مثلًا باید گفت مصرف سیاه دانه به 

صورت خودسرانه در زنان باردار می تواند سبب سقط جنین شود. 
مسعودی در خصوص خواص سیاه دانه گفت:  این دارو گرم و خشک است و نوعی 
مسکن محسوب می شود، دارای اثرات ضدتشنج و پاک کننده اخلاط زائد است در 

بیماری هایی همچون گرفتگی رگ ها و گرفتگی عروق تجویز می شود. 
وی اضافه کرد: سیاه دانه در بیماری های گوارشی، ریوی، کبد و کلیوی اثر درمانی 
دارد و ترکیب سیاه دانه با عسل سبب سنگ شکنی می شود، اما افرادی که مبتلا 
به سنگ کلیه هستند نباید این ترکیب را به صورت خودسرانه مصرف کنند زیرا 
بسته به اینکه سایز سنگ در چه اندازه است و وضعیت آن به چگونه است میزان 
مصرف تفاوت دارد. این متخصص طب سنتی ادامه داد: اینکه می گوییم این دارو 
را به صورت خودسرانه مصرف نکنید منظورمان این است که تداوم مصرف آن 
به صورت خودسرانه می تواند مشکلاتی ایجاد کند اما با یکی دو بار مصرف اتفاق 

خاصی نخواهد افتاد.
مسعودی در خصوص خواص آب زرشک گفت: این معجون خواصی همچون 
پاک سازی بدن، تصفیه خون، تقویت کبد، بازکننده مجاری کبد، تقویت اشتها دارد و 
در افرادی که غلیان خون دارند و به اصطلاح زود  عصبی می شوند معجون آرام بخشی 
است و همچنین مصرف آن در تابستان سبب می شود که فرد گرما را بیشتر تحمل 
کرده و از درون خنک شود. وی ادامه داد: مصرف آب زرشک در تابستان به همراه 
انواع آش توصیه می شود. زرشک نوعی ادویه خانگی است و دارو محسوب نمی شود 
و مصرف آن به صورت خودسرانه مشکلی را ایجاد نمی کند ، اما به زنان باردار توصیه 
می شود که آن را به صورت مداوم مصرف نکنند زیرا می تواند سبب بدفرمی دست و 

پای جنین شود. 

سرطان کبد چیست؟
یک متخصص خون و آنکولوژی درباره سرطان کبد توضیحاتی را ارایه داد.

دکتر مهیار منصوری در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه سرطان کبد به رشد سرطانی 
سلول های کبد اطلاق می شود که به صورت یک توده در قسمت فوقانی راست شکم 
و با علائم عمومی مانند زردی و ضعف خود را نشان می دهد، افزود: این سرطان در 
مردان شایع تر بوده و البته بسیاری از اوقات سرطان سایر نقاط بدن نیز به کبد متاستاز 

می دهند.
وی تصریح کرد: سرطان اولیه کبد، در سلول های کبد آغاز و به انواع مختلف و 
بر اساس نوع سلول سرطانی، تقسیم می شوند که منشاء این نوع سرطان می تواند 

سلول های مختلفی از بافت این عضو مهم بدن باشد.
این متخصص خون و آنکولوژی اضافه کرد: کارسینوم هپاتوسلولار رایج ترین شکل 

سرطان کبد اولیه است که در سلول های کبدی آغاز می شود.
وی یادآورشد: علل مختلفی مانند هپاتیت C، هپاتیت مزمن، سیروز، سم قارچی 
آفلاتوکسین، چاقی، بیماری ذخیره ای آهن، مصرف بیش از حد الکل و تریزومی 1۸ 

می توانند زمینه بروز  سرطان کبد را فراهم سازند.
وی با بیان اینکه  علائم کارسینوم هپاتوسلولار توده شکمی، درد شکم و پشت، تهوع، 
کم خونی، زردی، خارش، کاهش وزن و تب است و علائم کلانژیوکارسینومای مجاری 
صفراوی، تعریق، زردی، درد شکمی، کاهش وزن و بزرگی کبد است، گفت: درمان 
این دو بستگی به نوع، مرحله و درجه بدخیمی دارد ولی ترکیبی از جراحی، شیمی 

درمانی و رادیوتراپی است.
منصوری با تاکید براینکه جراحی گزینه درمانی افرادی است که سرطان کبدشان در 
مرحله اولیه است، عنوان کرد: معمولا جراح، کل کبد یا بخشی از آن را که به سرطان 
مبتلا شده است خارج می کند. چنانچه این عضو خارج شود در این صورت کبد بیمار 

با بافت سالم یک اهداکننده جایگزین می شود.

آیا مکمل های دارویی واقعا مفید هستند؟
مطالعات محققان انجمن کنترل سموم ایالات متحده نشان داد که فروش آزاد و 
مصرف خودسرانه مکمل های دارویی و پودرهای گیاهی به دلیل تبلیغات گسترده و 

بعضا غیر علمی باعث افزایش مسمویت در بین مردم شده است.
از مردم هنگام مراجعه  پاپیولار ساینس، بسیاری  از  نقل  به  ایسنا  به گزارش 
به داروخانه تحت تاثیر تبلیغات گسترده و رنگارنگ در مورد قابلیت های بی شمار 
مکمل های دارویی قرار می گیرند که هدف اصلی اکثر تولیدکنندگان صرفا جنبه 

اقتصادی و فروش بیشتر است.  
بنابر تحقیقات انجام شده توسط انجمن کنترل سموم ایالات متحده، میزان عرضه، 
تبلیغات و همچنین امکان دسترسی به مکمل های دارویی از سال ۲۰۰5 تا ۲۰1۲ تا 

۴۹.۳ درصد رشد داشته است.
کارشناسان فعال در صنعت داروسازی ایالات متحده معتقدند که مهم ترین عامل 
افزایش مصرف مکمل های دارویی، سهولت در تولید و استفاده از تبلیغات غیرعلمی 
و شاید غیرواقعی در بسته بندی است. در واقع برای تولید انبوه یک دارو باید شواهد 
علمی لازم و دوره آزمایشی تاثیر دارو که بعضا تا چند سال طول می کشد، سپری 
شود، اما برای تولید مکمل دارویی نیازی به فرایند پیچیده و زمان بر ساخت دارو 

نیست.
به عبارت دیگر تولید داروهای درمانی مبتنی بر شواهد درمانی و عوارض جانبی 
مصرف است، اما شرایط اخذ مجوز تولید مکمل های دارویی بسیار آسان و فاقد مراحل 

لازم برای شناسایی عوارض جانبی و مصرف ناخواسته و حتی سوءمصرف است.
نتیجه چند آزمایش بر روی برخی از مکمل های گیاهی مثل عصاره گیاه افدرا 
سینیکا نشان می دهد که این مکمل حاوی دو ماده افدرین و پزوودئیدرین است که 

باعث تحریک سیستم عصبی شده و ممکن جان افراد مستعد را تهدید کند.
محققان معتقدند که مسئولیت اصلی شناسایی عوارض جانبی مکمل های دارویی 
موجود در بازار بر عهده سازمان غذا و داروی ایالات متحده است، اما مسئولان این 
سازمان مدعی شدند که وظیفه ارزیابی، ایمنی و کارایی مکمل های دارویی بر عهده 
این سازمان نیست و شرکت های تولید کننده باید مسئولیت تبلیغات خود را بر عهده 

گیرند.

چرا پشه ها بعضی ها را بیشتر نیش می زنند؟
آیا معمولا طعمه پشه ها می شوید؟ یا اینکه تاکنون پشه ای شما را نیش نزده است؟ 

به گزارش ایسنا، پشه ها در مقابل انسان ها رفتار یکسانی از خود نشان نمی دهند. 
چرا پشه ها برخی از ما را نیش می زنند و برخی دیگر را نه؟ خلاف باور عمومی پشه ها 
طعمه های انسانی خود را بر اساس نوع پوست انتخاب نمی کنند بلکه این طعمه ها بر 

اساس بوها انتخاب می شوند.
بوها و گروه خونی

به گزارش یورونیوز به نقل از وبسایت فرانس انفو، پشه ها یک سیستم بویایی توسعه 
یافته دارند که از طریق آن، بو را دریافت می کنند. در میان بوهای مورد علاقه این 
حشرات می توان بوی عرق و دی اکسید کربن را برشمرد. پشه ها اسید لاکتیک، اسید 
اوریک، آمونیاک و سایر موادی را که در عرق ترشح می شوند، بو می کشند و به آن 

علاقمندند.
علاوه براین، بدن های گرم تر یا بدن هایی که از آن ها بیشتر دی اکسید کربن خارج 
می شود مستعد این هستند که مورد حمله پشه ها قرار بگیرند. به طور مثال آدم های 

چاق، زنان حامله و افرادی که الکل مصرف می کنند در این دسته قرار می گیرند.
منشا برخی بوها ژنتیک است. بعضی بوها هم به دلیل وجود برخی باکتری های 
خاص در هر انسان وجود دارند. در این بین گروه های خونی هم نقش دارند. افرادی 
که دارای گروه خونی O هستند، دو برابر بیشتر از افرادی گروه خونی A دارند، قربانی 
نیش پشه ها می شوند. البته در این بین ۸5 درصد افراد، ماده ای را از پوست خود ترشح 
می کنند که نشان دهنده گروه خونی آن ها است اما بدن 15 درصد افراد، این ماده 
را ترشح نمی کنند و اگر این افراد به طور مثال گروه خونی O هم داشته باشند کمتر 

طعمه پشه ها می شوند.
از سوی دیگر بعضی پشه ها به رنگ های تیره کشش بیشتری دارند. پس بهتر 
است در زمان غروب آفتاب، لباس های رنگ روشن بپوشید تا از نیش پشه ها در 

امان بمانید.

علمی و سلامت 
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ارتش آمریکا پهپادهای ارزان می سازد
محققان طی انجام یک پژوهش جدید موفق به 
کشف ترکیب جدیدی شدند که مشابه آن در کلم 
بروکلی و گل کلم وجود داشته و می تواند برای از بین 

بردن تومورهای ملانوما موثر باشد.
رشد  ترکیب،  این  که  دریافتند  دانشمندان   
سلول های بیمار را در حدود ۶۹ درصد در موش ها 

مهار می کند.
آنها امیدوارند که این حرکت پیشگامانه آنها منجر 
بتواند سلول  تولید یک داروی جدید شود که  به 
های بدخیم را بدون آسیب رساندن به سلول های 
مجاور سالم از بین ببرد. ملانوما که عمدتا ناشی از 
قرار گرفتن در معرض نور ماوراء بنفش )UV( است 
خطرناک ترین نوع سرطان پوست است. "ملانوما

melanoma("( به تومور با منشا سلولهای ملانین دار 
گویند. این تومور بدخیم اصولًا یک تومور پوستی 
است. درمان آن در مراحل اولیه جراحی و برداشتن 
مدت  طولانی  تابش  با  ملانوما  بروز  است.  ضایعه  
نور آفتاب مرتبط است. در سال ۲۰۰7 نزدیک به 
۶۰٬۰۰۰ نفر در ایالات متحده آمریکا مبتلا به ملانوما 

شدند.
موارد ابتلا به این بیماری از سال 1۹7۳ دو برابر 

شده و به بیش از ۸۰،۰۰۰ نفر در سال در ایالات 
متحده و 1۴،5۰۰ نفر در انگلیس رسید.

اگر این بیماری در مراحل اول تشخیص داده شود، 
تقریبا همیشه با جراحی قابل درمان است، اما زمانی 
که متاستاز شود) یعنی به سایر نقاط بدن گسترش 

یابد( درمان آن بسیار دشوار خواهد بود.
مراحل  در  دیگر  داروهای  و  درمانی  شیمی 
پیشرفته ملانوم، که تنها 5 درصد از موارد سرطان 
پوست را تشکیل می دهند اما بیش از سه چهارم 
موجب  را  پوست  سرطان  از  ناشی  میر  و  مرگ 
می شوند، تقریبا ناکارآمد است. یک تیم بین المللی 
دانشگاه  پزشکی  دانشکده  رهبری  به  محققان،  از 
کالیفرنیا، یک ترکیب را براساس "ایزوتوسیانات های" 
)Isothiocyanate( طبیعی که خواص ضد سرطانی 
خانواده  در  ترکیب  این  کرده اند.  ایجاد  دارند، 
سبزیجاتی مانند کلم بروکلی، گل کلم، کلم کالی، 
شلغم، کولارد)نوعی کلم(، کلم بروکسل، کلم برگ 
و ترب یافت می شود. تحقیقات نشان می دهد که 
این ترکیب، پروتئین فاکتور القایی هایپوکسی که 
سبب رشد تومورهای سرطانی می شود را جلوگیری 
می کند. محققان از تلفیق نتایج چندین پژوهش 

برای ایجاد این ترکیب استفاده کردند. برای بهبود 
اثربخشی، محققان با جایگزینی گوگرد در ترکیباتی 
که پیش از آن با سلنیوم آزمایش شده بود آن را 
تغییر داده و همچنین طول زنجیره شیمیایی را نیز 
تغییر دادند. محققان تغییرات متعددی را قبل از 
ایجاد این ترکیب بر روی آن اعمال کرده و در نهایت 
به ترکیبی دست یافتند که به اعتقاد آنها می تواند 
افزایش سطح سمیت  سلولهای سرطانی را بدون 
از بین ببرد. با وجود این که تیم هنوز به درستی 
چگونگی عملکرد این ترکیب را درک نکرده، به نظر 
می رسد که این ترکیب جدید فرآیند تقسیم و رشد 
سلولی را هدف قرار می دهد. نویسندگان این تحقیق 
مانند  دیگری  داروهای  که  می کنند  خاطرنشان 
"مورافنیب"  )vemurafenib( که برای درمان ملانوم 
به کار می روند، ابتدا به خوبی عمل می کنند، اما پس 
از این مدت و در طی شش تا هفت ماه در تومورها 

مقاومت ایجاد می کنند. 
کارشناسان می گویند که ترکیب مشابهی که در 
سبزیجات وجود دارد، به تنهایی برای از بین بردن 
این  از  استفاده  نبوده و  سلول های سرطانی کافی 

سبزیجات تنها جنبه پیشگیرانه دارد.

دانشمندان موسسه پلی تکنیک فدرال لوزان روش جدیدی برای ماندگاری 
طولانی مدت رایحه خوش شامپوها ارائه داده اند.

در حال حاضر تولیدکنندگان شامپو از دو روش برای ممانعت از تبخیر شدن 
یا از بین رفتن ترکیبات رایحه خوش شامپوها استفاده می کنند. یکی از این 
شیوه ها، "profragrance( "پرافرگرنس( خوانده می شود و شامل اضافه کردن 
یک رایحه به شامپو است و روش دیگر، شامل حبس کردن ترکیب رایحه دار در 
داخل میکروکپسول های پلیمر است. گرچه هر دوی این رویکردها در کوتاه مدت 
موثرند، به متصل شدن ترکیبات رایحه دار به مو برای مدت زمان طولانی کمکی 

نمی کنند.
تیم تحقیقاتی موسسه پلی تکنیک فدرال لوزان در سوئیس نوعی "پپتید 
سیکلین" را شناسایی کرده که در متصل شدن رایحه شامپو به مو حین شامپو 

زدن کارآمد عمل می کند.
تیم علمی آزمایش هایی را بر روی دو تکنیک ذکر شده انجام داد و دریافت 
پلیمر به کار رفته در روش profragrance که به این پپتید سیکلین متصل بود، 

پنج برابر بهتر و میکروکپسول هم ۲۰ برابر کارآمدتر عمل کرد.
محققان مدعی اند با اضافه کردن این پپتید به شامپو در دو روش مورد بحث، 

رایحه خوش شامپو تا ۲۴ ساعت ماندگاری داشت.

دانشمندان اتریشی به دنبال استفاده از تار عنکبوت 
برای متصل کردن دوباره عصب های آسیب دیده بدن به 

یکدیگر هستند.
ارتجاع پذیری  و  استحکام  دلیل  به  عنکبوت  تار 
برای تولید تارهای ویولن و کمربند ایمنی ماشین به 
کار می رود و در آینده در ساخت ابزار الکترونیکی و 

همچنین در ژن درمانی کاربرد خواهد داشت.
در  توجه  قابل  مشکلات  از  یکی  حاضر،  حال  در 
جراحی پلاستیک و ترمیم، پارگی عصب ها و ایجاد 

فاصله بیش از 5 سانتی متر بین آن هاست و این امر 
می تواند در اثر یک تصادف ناخوشایند یا برداشتن یک 
تومور رخ دهد. در حالی که جراحان می توانند از پیوند 
بافت برای متصل کردن دوباره عصب های آسیب دیده 
 ۴ فواصل  برای  فقط  موضوع  این  کنند،  استفاده 
سانتی متری ایجاد شده بین عصب های آسیب دیده 
کاربرد دارد. دانشمندان دانشگاه وین به تازگی در صدد 
حل این چالش بر آمده اند و برای انجام این کار تار 
عنکبوت را انتخاب کرده اند. ابریشم عنکبوت طلایی 
بومی تانزانیا در مقابل پارگی مقاوم تر از نایلون است، ۴ 
برابر ارتجاعی تر از فولاد است و ثبات خود را تحت دمای 

تا ۲5۰ درجه سانتی گراد حفظ می کند.
ابریشم تنیده شده توسط این عنکبوت همچنین 
و  است  ضدآب  و  بوده  ضدباکتریایی  خواصی  دارای 
معمولا توسط ماهیگیران بومی کشور تانزانیا برای تولید 

تور ماهی گیری به کار گرفته می شود.
دانشمندان به تازگی تکنیک میکروجراحی جدیدی 
ارائه داده اند که از ابریشم عنکبوت مزبور جهت متصل 

کردن دوباره گسست های بزرگ بین فیبرهای عصبی 
آسیب دیده بهره می برد. این تکنیک بر روی مدل های 
حیوانی آزمایش شده و فاصله ایجاد شده بیش از ۶ 
سانتی متر بین عصب های آسیب دیده را ترمیم کرد. 
این فیبرهای عصبی ظرف ۹ ماه دوباره به هم متصل 
گونه  هیچ  ایجاد  بدون  نیز  ابریشم  تارهای  و  شدند 
واکنش منفی به طور طبیعی توسط بدن تجزیه شدند.

تیم تحقیقاتی اعلام کرده برای ترمیم کردن فاصله 
۶ سانتی متری ایجاد شده بین عصب های آسیب دیده، 
چند صد متر ابریشم لازم است و آنها با در اختیار داشتن 
۲1 عنکبوت در آزمایشگاه، ظرف فقط 15 ماه، ۲۰۰ 
متر ابریشم در اختیار داشتند. محققان به دنبال گرفتن 
تایید استفاده از ابریشم این عنکبوت به عنوان یک ابزار  
پزشکی هستند تا بتوانند این تکنیک را بر روی انسان ها 
نیز آزمایش کنند. چنانچه همه چیز خوب پیش برود، 
می توان این شیوه را  برای حل مشکلات پزشکی دیگر 
مانند آسیب های وارده به رباط، سوختگی های عمیق و 

حتی بیماری های عصبی هم اعمال کرد.

"بروکلی" در از بین بردن تومورهای ملانوما موثر است

ماندگاری رایحه خوش شامپو با شیوه جدید

استفاده از تار عنکبوت برای ترمیم کردن عصب های آسیب دیده

نیروی دریایی آمریکا مشغول ساخت پهپادهایی است که به طور دسته جمعی پرواز 
می کنند. این پهپادها که ارزان تولید می شوند، برای جمع آوری اطلاعات استفاده می 

شود.
نیروی دریایی آمریکا مشغول آزمایش پهپادهایی است که مانند گروهی از حشرات 
سیکادا )نوعی حشره شبیه ملخ با بال های شفاف( پرواز می کنند. هدف این روبات ها 

جمع آوری اطلاعات است.
این پهپادها که CICAD نام گرفته اند درحقیقت هواپیماهای خودران هستند. این 
هواپیماهای ارزان قیمت می توانند به طور همزمان از آسمان فرود بیایند و حتی در 

شرایط تندباد و طوفان به وظایف خود عمل کنند.
 آزمایشگاه تحقیقاتی نیروی دریایی  از ۲۰11 میلادی مشغول کار روی فناوری های 
مختلف است اما تمرکز نمونه خاص)MK5( روی شکل آن بود تا قابل انبار کردن باشد.

 پهپادهای سیکادا از هواپیماهای بزرگ پرتاب می شوند. آنها به کمک جی پی اس و 
بال هایی کوچک می توانند در فاصله 15 فوتی یکدیگر پرواز کنند.

 هنگامیکه پهپادها فرود می آیند اطلاعاتی که حسگرهایشان جمع آوری کرده را 
منتقل می کنند. آنها تا زمانیکه باتری شان فعال باشد فرایند ارسال اطلاعات را ادامه می 
دهند.  این سیستم در نمایشگاه هوا دریا در ماه آوریل رونمایی شد. در این نمایشگاه ۳۲ 

پهپاد همزمان پرتاب شدند.

دلیل اصلی افزایش وزن در میانسالی 
بسیاری از ما با افزایش سن در حفظ وزن مناسب دچار مشکل می شویم و روند 
افزایش وزن را تجربه می کنیم. اما آیا تا به حال به این مساله فکر کرده اید که دلیل 
اصلی این شرایط چه چیزی است؟ یک راهنمایی: عادات غذا خوردن شما ممکن 

است مقصر اصلی نباشند. 
به گفته دکتر کارولین آپوویان، مدیر مرکز تغذیه و مدیریت وزن در مرکز پزشکی 
بوستون، استاد دانشکده پزشکی دانشگاه بوستون و معاون انجمن چاقی آمریکا، دلایل 
مختلفی در زمینه افزایش وزن تاثیرگذار هستند. تغییر در شرایط هورمون ها، یک 
سبک زندگی کم تحرک، افزایش استرس و کمبود خواب به واسطه انجام وظایف، 

تنها چند نمونه از این دست هستند. 
اما دلیل اصلی افزایش وزن میانسالی روند طبیعی از دست دادن توده عضلانی است. 
مقدار توده عضلانی بدون چربی ما در وهله نخست به واسطه نرخ متابولیکی تعیین 
می شود. به بیان دیگر، هرچه توده عضلانی بیشتری داشته باشیم، کالری بیشتری 

خواهیم سوزاند. 
میزان توده عضلانی از حدود سن ۳۰ سالگی به طور طبیعی روند افول خود را 
آغاز می کند و این فرآیند که به نام کم ماهیچگی یا سارکوپنیا شناخته می شود، در 
حدود ۴۰ سالگی تسریع می شود. در صورتی که به طور فعال اقدامی در راستای 
حفاظت و ساخت توده عضلانی بدون چربی صورت نگیرد، بدن به کالری کمتری نیاز 
خواهد داشت، سرعت سوخت و ساز کند خواهد شد، و عضله از دست رفته با چربی 

جایگزین خواهد شد. 
در نتیجه این پرسش مطرح می شود که برای پیشگیری از کم ماهیچگی چه کاری 

باید انجام داد؟ دکتر آپوویان سه راهنمایی را ارائه کرده است که شامل: 
انجام تمرینات ورزشی با وزنه حداقل دو بار در هفته که با پیشرفت هر چه بیشتر به 

وزن وزنه ها و شدت تمرینات افزوده می شود. 
دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از منابع پروتئین بدون چربی، از جمله 

اسموتی های پروتئین. 
خواب به میزان کافی. این کار فرصت لازم را برای ترمیم و بازسازی عضلات در 

اختیار بدن قرار می دهد.

دبیر علمی سومین سمینار تومورهای سروگردن عنوان کرد 

علائم و نشانه های سرطان حنجره
دبیر علمی سومین سمینار تومورهای سروگردن با بیان اینکه اختلال تکلم و 
گرفتگی صدا از جمله علائم ابتلا به سرطان حنجره است، گفت: در صورت پیشرفت 

این بیماری فرد دچار تنگی نفس و مشکل بلع در غذا می شود. 
نوید احمدی روزبهانی در نشست خبری که در ارتباط با سومین سمینار تومورهای 
سروگردن برگزار شد، اظهار داشت: تومور حنجره ازجمله شایع ترین تومورهای ناحیه 

سروگردن بوده که در دنیا از هر صدهزار نفر یکی مبتلا به این بیماری می شود.
وی با اشاره به اینکه اصولاً این نوع تومور بدخیم بوده، گفت: این نوع سرطان آمار 
شیوع آن در کشور ما همچون سایر دنیا بوده و عمده ترین عامل بروز آن قرار گرفتن 

در معرض دود دخانیات است.
دبیر علمی سومین سمینار تومورهای سروگردن ادامه داد: این نوع سرطان در 
آقایان به دلیل استعمال بیشتر دخانیات شایع تر است، البته طی سال های اخیر به 
دلیل افزایش مصرف دخانیات در بین زنان آمار این نوع سرطان نیز در بین آنها بیشتر 

شده است.
روزبهانی ادامه داد: اختلال در تکلم، گرفتگی صدا ازجمله علائم سرطان حنجره بوده 
که در صورت پیشرفت این بیماری مشکل در بلع غذا و تنگی نفس نیز بروز می یابد.

این متخصص گوش و حلق و بینی با اشاره به اینکه تشخیص زودهنگام سرطان 
سبب درمان راحت تر و باکیفیت تر خواهد شد، گفت: عوامل ژنتیک نیز می توانند در 
بروز این نوع سرطان دخیل باشد. البته در معرض قرار گرفتن افراد در برابر دود ناشی 

از دخانیات می تواند آنها را مستعد این بیماری کند.
وی اضافه کرد: سوخت ناکامل هیدروکربن ها و به مدت طولانی قرار گرفتن در 
معرض هوای آلوده نیز ممکن است در درازمدت سبب این بیماری شود. البته 
مطالعات جامعی در این زمینه صورت نگرفته و آمار دقیقی از آن منتشر نشده است.

اختلالات اضطراب میلیون ها نفر را در سراسر جهان 
تحت تاثیر قرار می دهند. برای بهبودی این شرایط 
پزشکان روش های درمانی و داروهای مختلف را توصیه 
می کنند، اما ممکن است روشی موثرتر نیز وجود داشته 
باشد: غذا.   مغز ما برای ارائه عملکرد درست به ویتامین 
ها و مواد معدنی مشخصی نیاز دارد. مصرف ناکافی از آنها 
می تواند شیمی مغز و تولید انتقال دهنده های عصبی 
- مواد شیمیایی در مغز که می توانند تحریک یا آرام 
شوند - را تغییر دهد. در ادامه چند ماده غذایی معرفی 
شده اند که نه تنها می توانند به تسکین نشانه های 
اضطراب کمک کنند، بلکه مصرف منظم آنها ممکن 

است به کاهش شکل گیری اضطراب نیز کمک کند. 
آووکادو 

آووکادو یک ابرماده غذایی است. این میوه منبع عالی 
برای ویتامین های B محسوب می شود که برای حفظ 
سلامت اعصاب و سلول های مغزی ضروری هستند. 
آووکادو سرشار از پتاسیم است، که این ماده معدنی به 
کاهش فشار خون به صورت طبیعی کمک می کند.  
 Nutrition Journal بنابر نتایج پژوهشی که در نشریه
منتشر شد، مصرف آووکادو می تواند به حفظ یک 
حالت خلق و خوی پایدار در تمام طول روز از طریق 

تنظیم سطوح قند خون کمک کند. 
توت ها 

بلوبری میوه ای کوچک است، اما این میوه های ریز 
جثه سرشار از مواد مغذی مانند ویتامین C و آنتی 
اکسیدان های دیگر هستند که به تسکین استرس از 
طریق بازسازی و محافظت از سلول ها کمک می کنند. 
این شرایط درباره مصرف توت فرنگی، تمشک و شاه 
توت نیز صادق است.  آکای بری نیز مانند بلوبری یک 
ابرماده غذایی در نظر گرفته می شود، زیرا حاوی مقادیر 
فراوان از مواد مغذی گیاهی و آنتی اکسیدان ها است 
و به عنوان گزینه ای متفاوت می توانید مصرف آن را 

مد نظر قرار دهید. 

مغزهای خوراکی 
افرادی که از اضطراب رنج می برند باید مصرف بادام 
به عنوان یک میان وعده را در دستور کار خود قرار 
دهند، زیرا منبع خوبی برای روی است، که این ماده 
معدنی به حفظ شرایط متعادل خلق و خو کمک می 
کند. همچنین، بادام سرشار از آهن - ماده مغذی موثر 
در پیشگیری از خستگی مغز - است. خستگی مغز 
می تواند هم به شکل گیری اضطراب و هم کمبود 
انرژی منجر شود.  از سوی دیگر، گردو نیز برای تسکین 
اضطراب مفید است، زیرا از محتوای بالای اسیدهای 
چرب امگا-۳ سود می برد. بدن انسان این اسیدهای 
 )DHA( اسید دوکوزاهگزانوئیک به  را  چربی مفید 
مسئول  هورمون  نوراپی نفرین،  تا  کند  می  تبدیل 

احساس اضطراب و تحریک پذیری، را کاهش دهد. 
دانه های خوراکی 

زمانی که با استرس و اضطراب دست به گریبان 
هستید، بدن اغلب با کاهش سطوح ماده معدنی روی 
مواجه می شود. روی برای عملکرد درست سیستم 
ایمنی و سیستم عصبی نیاز است و از این رو، جایگزینی 
این منابع تحلیل رفته با مصرف مواد غذایی حاوی آن 
اهمیت دارد.  دانه های کنجد یکی از این مواد غذایی 
محسوب می شوند که هر وعده 1۰۰ گرمی از آن 
حاوی 1۰ میلی گرم روی است. دانه های کدو تنبل 
نیز یک منبع عالی دیگر برای روی هستند که در هر 
وعده 7 تا ۸ گرم روی ارائه می کنند، اما برای حفظ 
ارزش غذایی باید این مواد غذایی را خام مصرف کنید. 

اسفناج 
اسفناج سرشار از منیزیم است که بدن انسان هنگام 
تجربه اضطراب با تخلیه سریع این ماده معدنی مواجه 
می شود. منیزیم برای کاهش فشار خون و تنظیم 
این  که  است،  ضروری  کورتیزول  هورمون  سطوح 

شرایط به مدیریت استرس کمک می کند. 
اسفناج و همچنین سبزیجات برگدار دیگر مانند کلم 

کیل، برگ چغندر و بوک چوی حاوی فولات نیز هستند 
که به تولید انتقال دهنده های عصبی تنظیم کننده 
خلق و خو مانند دوپامین و سروتونین کمک می کند. 

بوقلمون 
گوشت بوقلمون حاوی اسید آمینه ای به نام تریپتوفان 
است. تریپتوفان پیش ماده ای برای انتقال دهنده عصبی 
سروتونین است که به احساس آرامش کمک می کند.  
تریپتوفان در مواد غذایی دیگر مانند گوشت مرغ، موز، 
لبنیات، جو دوسر، سویا و مغزهای خوراکی نیز یافت می 
شود. با این وجود، مطالعات صورت گرفته نشان داده اند 
که موثرترین روش در درمان اضطراب به واسطه مصرف 

یک منبع پروتئینی شکل می گیرد. 
غلات کامل 

برای افرادی که توانایی تحمل گلوتن را دارند، غلات 
کامل منبعی عالی برای مبارزه با اضطراب محسوب می 
شوند. همانند اسفناج، آنها سرشار از منیزیم هستند که 
کمبود این ماده معدنی می تواند به شکل گیری اضطراب 
منجر شود.  همچنین، غلات کامل حاوی اسید آمینه 
تریپتوفان هستند که به انتقال دهنده عصبی آرامش 
بخش سروتونین تبدیل می شود.  جالب توجه است که 
جلبک دریایی دارای فوایدی مشابه است و البته روشی 

فاقد گلوتن برای مقابله با اضطراب محسوب می شود. 
کفیر 

پروبیوتیک ها نقشی کلیدی در حفظ سلامت دستگاه 
گوارش ایفا می کنند، زیرا به رشد باکتری های خوب 
کمک می کنند. و باکتری های خوب برای تولید انتقال 
دهنده های عصبی مانند سروتونین و دوپامین ضروری 
هستند، که این مواد شیمیایی بر خلق و خو تاثیرگذار 
هستند.  کفیر از بهترین منابع برای این ریزجانداران 
حاوی  کفیر  همچنین،  شود.  می  محسوب  مفید 
 K۲ و A، D ویتامین های تقویت کننده مغز مانند
است. پروبیوتیک ها در مواد غذایی دیگر مانند ماست، 

کامبوچا و کیمچی نیز وجود دارند

سربازانی برای مبارزه با اضطراب! 

این هدفون ترجمه می کند

این لباس مردانه لک نمی شود!

به تازگی هدفونی ساخته شده که می تواند مکالمات فرد را ترجمه کند. این هدفون 
صحبت های مخاطب کاربر را با تاخیر سه ثانیه ای برای او ترجمه می کند.

 بسیاری از افراد هنگام سفر به کشورهای دیگر هنگام برقراری ارتباط با مشکل روبرو 
می شوند. در همین راستا هدست بلوتوث WT۲ ساخته شده است. این هدست تمام 

مکالمات را برای فرد ترجمه می کند.
گجت مذکور ماه آتی برای جمع آوری سرمایه در وب سایت »کیک استارتر« عرضه 

می شود. البته هنوز قیمت نهایی محصول اعلام نشده است.
 هدست WT۲ شامل دوگوشی هدفون است که به اپلیکیشن iOS متصل می 
شود و عملیات ترجمه را انجام می دهد. به محض اینکه محفظه نگهداری و شارژ 
هدفون ها باز می شود، دستگاه به طور خودکار با آیفون یا آیپد کاربر یکپارچه 

می شود.
 هنگامیکه فردی صحبت می کند، جملات او از طریق هدفون به تلفن هوشمند 
ارسال و سپس به زبان مورد نظر ترجمه می شود. در مرحله بعد ترجمه جمله در 

هدفون به صورت صوتی برای کاربر ارائه می شود.
کل فرایند ترجمه جمله با ۳ ثانیه تاخیر انجام می شود اما شرکت تولید کننده 

تصمیم دارد این مدت زمان را به یک ثانیه بکاهد.
 در حال حاضر گجت می تواند زبان چینی را به انگلیسی ترجمه کند اما در آینده 

زبان های دیگر نیز به آن افزوده می شوند.

به تازگی لباس مردانه ای ساخته شده که مایعات روی سطح آن می لغزند و به 
عبارت دیگر لباس لک نمی شود علاوه بر آن این لباس گرد و غبار را از روی خود 

پاک می کند!
به تازگی لباس مردانه ای تولید شده که می تواند گرد و غبار و لک نوشیدنی روی 

خود را پاک کند!
این پیراهن از نوعی پارچه تهیه می شود که با فناوری هیدروفوبیک ساخته شده 

است. با کمک این فناوری مایعات از روی سطح پارچه می لغزند.
افراد می توانند این لباس  1۰۰ درصد کتان را به قیمت ۸7 دلار تهیه کنند.

به گفته محققان فناوری هیدروفوبیک سبب می شود پارچه در برابر لکه مواد 
مختلف، مقاوم شود. همچنین این پیراهن قابلیت پاکسازی خود را دارد و فرد می تواند 
با یک تکه پارچه هرگونه لک یا باقیمانده غذا روی لباس را پاک کند. در نتیجه کاربر 

می تواند مدت طولانی تری آن را بدون شستشو استفاده کند.
محققان برای تولید پارچه هیدروفوبیک، نوعی نخ کتان با ساختارهای ریز نانو 
ساختند. ایجاد طرح های پیچیده روی پیراهن سبب می شود قابلیت مقاومت پارچه 

در برابر مایعات بیشتر شود.
به گفته تولید کننده قابلیت ضد لک و ضد آب بودن این پیراهن تا۸۰ بار شستشو 

ماندگار است.



با حضور معاون ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری:

 همایش تکریم و بزرگداشت
 امامزاده موسی مبرقع برگزار شد
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قم با کاهش سفره های زیرزمینی آب روبروست 

مصرف بهینه ضرورتی اجتناب ناپذیر است

لب های کویری خشکیده کویری استان قم در سراب بی آبی از شدت گرما 
و کاهش سفره های زیرزمینی و منابع آبی دست و پنجه نرم می کند و به 

دنبال قطره ای است تا جان تازه ای بگیرد.
با شدت یافتن گرما در فصل تابستان شاهد کاهش آب در سفره های 
زیرزمینی و بحران بی آبی در همه حوزه های آبی در شهر قم و روستاهای 
آن هستیم. استان کویری قم با مساحت حدود 11 هزار کیلومتر مربع در 
فاصله 1۴۰ کیلومتری جنوب شهر تهران است این استان دارای پنج بخش 
مرکزی، کهک، خلجستان، سلفچگان و جعفرآباد و پنج شهر قم، قنوات ، 

کهک، دستجرد و جعفریه ، 1۰ دهستان و ۳۶۳ آبادی دارای سکنه است. 
' ۴۰ روستای قم از طریق تانکرهای سیار آبرسانی می شوند' این آمار از 
سوی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم اعلام شد،آماری 
که نشانگر خشکسالی و کاهش منابع آبی و هشداری برای درست مصرف 

کردن آب است. 
احمدی جبلی در گفت و گو با ایرنا اظهار داشت: به دلیل کاهش چشمگیر 
بارندگی ها در سال آبی ۹5 - ۹۴ و کاهش آبدهی بسیاری از منابع آبی باعث 
شده که بسیار از روستاها به صورت سیار آبرسانی شود.به گفته وی، متوسط 
سرانه مصرف در بخش خانگی 1۴ متر مکعب در ماه است که باید با درست 

مصرف کردن، سرانه مصرف را کاهش داد. 
وی از شهروندان خواست با توجه به وضعیت نامناسب منابع آبی صرفه 
جویی را پیش از گذشته به خصوص در فصل تابستان جدی بگیرند و از 

استفاده غیرضروری خودداری کنند.
 وی با اشاره به این که صرفه جویی در مصرف آب یک فرهنگ است گفت: 
آیات قرآن و احادیث فراوان، با تعبیرهای گوناگون، اسراف و زیاده روی در هر 
کاری را به طور عام و در مورد آب، به طورخاص، مورد نکوهش قرار داده است. 
وی افزود: قرآن کریم دو عبارت صریح راجع به صرفه جویی آب و مدیریت 
تقاضا دارد که باید با فرهنگسازی درست، آموزش های لازم در خصوص 

درست مصرف کردن آب را به مردم ارائه کرد. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم با بیان این که همه 
در بهینه مصرف کردن آب باید مشارکت داشته باشند گفت: فرهنگ صرفه 
جویی را باید به همگان و به خصوص کودکان بیاموزیم چرا که در این سن 

آموزش ها می تواند کاربردی تر و در ذهن کودکان بماند. 
وی ادامه داد: عده ای صرفه جویی را به معنای کم مصرف کردن معنا کرده 
اند ولی به نظر می رسد این معنا نمی تواند اقتصادی باشد از این رو هر کسی 
می تواند در حد نیاز خویش و استفاده شخصی از منابع آبی بهره مند شود. 

وی با تاکید بر این که در شهر کویری قم صرفه جویی آب ضرورت دارد 
گفت: شرایط اقلیمی گرم و خشک و کمتر بودن میزان بارش های سالانه از 
میانگین کشوری و افزایش روز به روز جمعیت از جمله مواردی است که باید 

مورد اهتمام قرار گیرد. 
جبلی بیان داشت: خشکسالی های 1۶ سال اخیر تاثیر به سزایی بر روی 
منابع آبی استان داشته و بسیاری از منابع خشک شدند و یا دچار کاهش 

شدید آبدهی شدند که این امر در روستاهای استان قم نمایان است. 
** توسعه شبکه آبیاری نوین و تغییر الگوی کشت گامی در 

مدیریت مصرف آب 
رئیس سازمان جهادکشاورزی قم، همچنین در گفت و گو با ایرنا، با اشاره به 
این که این سازمان در راستای مدیریت منابع آبی در بخش کشاورزی شبکه 
های آبیاری نوین را اجرایی کرده است گفت: تاکنون بیش از ۶ هزار هکتار از 

مزارع استان زیر پوشش آبیاری نوین و قطره ای است. 
محمدرضا طلایی ادامه داد: در سال جاری ۲۳۰ میلیارد ریال تسهیلات 
دولتی برای استفاده از سیستم های آبیاری نوین به بخش کشاورزی استان 

اختصاص یافته است. 
وی بیان داشت: همچنین آبیاری به صورت قطره ای و یا با استفاده از نوار 
تیپ در بیش از ۹۰ درصد زمین های کشاورزی اجرایی خواهد شد تا از این 
طریق بتوان میزان مصرف آب در بخش کشاورزی استان را تا بیش از 5۰ 

درصد کاهش داد. 
وی با اشاره به سیاست های حمایتی دولت در توسعه آبیاری نوین گفت: 
دولت برای ترویج استفاده از روش های آبیاری نوین و تحت فشار در مزارع 
به  بلاعوض  به صورت  را  بانکی  تسهیلات  از  بخشی  قم،  استان  کشاورزی 

کشاورزان پرداخت می کند. 
طلایی، کاشت گیاهان دارویی رایکی از الگوهای تغییرکشت دانست وگفت: 
این نوع گیاهان به دلیل برخورداری ازمزایای اقتصادی و مصرف آب کم در 

این استان مورد اهتمام قرار گرفته است. 
رئیس سازمان جهادکشاورزی قم، اضافه کرد: در حال حاضر نزدیک به 
1۳۳هکتار از زمین های کشاورزی استان برای کشت این گیاهان ازجمله نعنا 
فلفلی، نعنا معمولی، شوید، به لیمو، بابونه، زیره سبز، بید مشک، گل محمدی 

و زعفران اختصاص یافته است. 
وی خاطرنشان کرد: استان قم به خاطر شرایط اقلیمی در منطقه کم آب 
کشور قرار گرفته است از این رو برای مدیریت در مصرف آب، ارقام جدید 
محصولات کشاورزی همچون پسته و گل محمدی که نیاز به آب کمی دارند، 

جایگزین محصولات گذشته همچون یونجه شدند. 
** اصلاح رفتارهای غلط در صرفه جویی منابع آبی 

مدیر آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب قم نیز در گفت و گو با ایرنا با 
اشاره به این که اصلاح رفتارهای غلط در صرفه جویی منابع آبی باید مورد 
توجه عموم مردم قرار گیرد گفت: از شیوه های مدیریت مصرف اصلاح ابزار و 
رفتار است که در اصلاح رفتار، با تغییر عادت های غلط مصرف و اصلاح آن، 

رفتار صحیح مصرف جایگزین شده و نهادینه می شود. 
محمد کربلایی ابراهیمی افزود: در همین راستا به منظور جلوگیری از تبخیر 
آب، آبیاری فضای سبز و باغچه را در ساعات پایانی شب بایستی انجام داد و 
با ایجاد سایه بان بر روی کولر های آبی، ماهیانه در مصرف یک هزار لیتر آب 

صرفه جویی کنیم. 
وی ادامه داد: همچنین هنگام شستشوی دست و صورت، مسواک زدن 
یا  لباسشویی و  از روشن کردن ماشین  ببندیم و قبل  را  و وضو شیر آب 
ظرفشویی، بگذاریم مقدار لباس ها و ظروف کثیف به حداکثر ظرفیت خود 
برسد و برای شستن خودروی خود از یک سطل آب و اسفنج استفاده کنیم. 
وی با اشاره به این که اصلاح ابزار نیز یکی از راهکارهای مدیریت مصرف 
آب است گفت: باید تجهیزات آبی پرمصرف قدیمی با تجهیزات کم مصرف 
جایگزین شود چراکه شیرهای اهرمی با ۳۰ درصد کاهش مصرف جایگزین 
بکارگیری  نشان کرد:  است.  وی خاطر  قدیمی  برای شیرهای آب  خوبی 
سردوش های کاهنده مصرف ۶ تا ۹ لیتر در دقیقه کاهش مصرف آب را به 
دنبال دارد، استفاده از فلاش تانکهای دو زمانه کم مصرف و شیرهای چشمی 
تا 7۰ صد مصرف آب را کاهش می دهد به طور کلی بهره گیری از سایر ابزار 
های کاهنده مصرف آب نقش بسزایی در بهینه سازی مصرف آب خواهد 
داشت.  مدیر آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب قم اضافه کرد:همچنین 
به منظور هدر رفت احتمالی آب، به صورت دوره ای، ماهیانه لوله و اتصال های 
منزل ازجمله خروجی فاضلاب آب شیرین کن های خانگی، شناور کولرهای 

آبی، سیفون توالت فرنگی و فلاش تانک ها را بررسی و کنترل کرد. 
آورده  بار  به  را  ای  آبی چالش هایی عدیده  بی  این که  بر  تاکید  با  وی 
است گفت: با توجه به قرار گرفتن استان قم در اقلیم گرم و خشک کشور و 
کاهش بارندگی به علت خشکسالی های چند دهه اخیر، افزایش تقاضای آب 
در اثر افزایش جمعیت، گسترش شهرنشینی، ارتقای سطح بهداشت و رفاه، 
توسعه صنعت، کشاورزی و فضای سبز، این استان همواره از گذشته تاکنون 

مشکلاتی جهت تامین آب مورد نیاز مردم داشته است. 
وی بیان داشت: برای تامین پایدار آب مورد نیاز قم، طرح های گوناگونی به 
ویژه پس از پیروزی انقلاب اسلامی از جمله حفر چاه های متعدد، انتقال آب 
از دشت علی آباد، سرشاخه های دز از فاصله ۳۰۰ کیلومتری، احداث ۲ سد 
15 خرداد و کوچری، ساخت تصفیه خانه ها، ایستگاه های پمپاژ، ایجاد شبکه 
توزیع و نیز شبکه مجزای آب شیرین با صرف هزینه های بسیاری اجرایی 
شده است ضمن این که نگهداری و بهره برداری مناسب از تاسیسات، بهبود، 

توسعه و به روز کردن آنها نیز هزینه بر است. 
وی با بیان این که جیره بندی آب اجتناب ناپذیر است گفت: انتقال آب از 
سرشاخه های دز به قم آخرین راه حل تامین آب استان قم است در صورت 
استفاده بی رویه مردم از این آب با کیفیت، در آینده ای نزدیک بایستی به 

دنبال منابع جدید تامین آب باشیم که چنین امکانی وجود نخواهد داشت. 

مراسم غبارروبی و عطرافشانی آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( فرزند 
بلافصل امام جواد)ع( با حضور امام جمعه شهر قم برگزار شد.

مراسم غبارروبی و عطرافشانی آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( فرزند 
بلافصل امام جواد)ع( ظهر امروز با حضور آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری امام 
جمعه شهر مقدس قم، حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم مدیرکل اوقاف 
و امور خیریه استان قم، خادمان حرم مطهر حضرت معصومه)س( و همچنین مردم 

ولایتمدار قم برگزار شد.

آیت الله حسینی بوشهری: 
ملت ایران ولایتمداری خود را مدیون امام زادگان هستند 

امام جمعه قم در این مراسم با بیان اینکه امام زادگان حق حیات بر گردن ما دارند، 
گفت: ملت ایران ولایتمداری و استکبارستیزی خود را مدیون امامزادگان هستند. 

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری ، به تبیین چرایی تکریم و بزرگداشت 
امامزادگان پرداخت و اظهار داشت: پایه و اساس دین ما بر دو اصل قرآن و عترت 

بر پا است و امام زادگان هم شاخه ای از عترت هستند؛ بنابراین باید تکریم شوند.
امام جمعه شهرستان قم با اشاره به اینکه شعار »حسبنا کتاب الله« که در برهه ای 
از زمان بر زبان برخی افراد جاری بود، اشتباه است، ابراز داشت:  یک عده با سر دادن 
این شعار سعی داشتند تا عترت را ریشه کن کنند، اما شیعه این را نپذیرفت و به ثقل 
اکبر)قرآن کریم( و ثقل اصغر)عترت( پایبند ماند.وی با بیان اینکه امام زادگان عضو 
خانواده عترت هستند، افزود: ما شیعیان احترامی که برای معصومین)ع( می گذاریم، 
همان احترام را برای امام زادگان نیز قائل هستیم، چراکه این بزرگواران از نسل پر 
خیر و برکتی هستند که خداوند در قرآن کریم به پیامبراکرم)ص( می فرماید »إنا 
اعطیناک الکوثر؛ ما خیر کثیر را به تو اعطا کردیم«؛ امام زادگان نیز مصداق »خیر 
کثیر« هستند.آیت الله حسینی بوشهری با اشاره به اینکه امام زادگان حق حیات بر 
گردن ما دارند، عنوان کرد: حضرت آیت الله جوادی آملی گفتند »شیخ طوسی، شیخ 
مفید و مرحوم صدوق)ره( اینها معلمان ما هستند و حق تعلیم بر گردن ما دارند، اما 
چقدر فرق است میان کسی که حق حیات دارد تا کسی که حق تعلیم دارد«؛ امام 
زادگان با ورود خود به ایران فرهنگ تشیع را برای ما به ارمغان آوردند و ملت ایران 
ولایتمداری، استکبارستیزی و سایر رفتارهای دینی خود را مدیون این بزرگواران 
هستند.امام جمعه شهرستان قم خاطرنشان کرد: اینکه رهبر معظم انقلاب فرمودند 
»هر بقعه ای از بقاع متبرکه باید تبدیل به قطب فرهنگی شود«، سخنی گزاف نیست، 
زیرا این بقاع مبارکه محل رجوع دلدادگان و استجابت دعاها است.وی با بیان اینکه 
آستان امام زادگان آثار فردی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی بسیاری دارد، گفت: 
از جمله آثار فردی این است که فرد به هنگام هجوم مشکلات مادی و معنوی به 
این بقاع متبرکه پناه آورده و با واسطه قرار دادن این بزرگواران اضطراب خودش را 
از بین می برد؛ آرامش روح و روان انسان در پرتو حضور در این زیارتگاه ها به دست 
می آید.آیت الله حسینی بوشهری آثار فرهنگی و اجتماعی بقاع متبرکه را اینگونه 
توصیف کرد: از جمله آثار اجتماعی بقاع متبرکه انسجام، اتحاد و همبستگی مردم 
است؛ هنگامی که مردم در این مکان های مقدس حضور می یابند و به سخنرانی 
های کارشناسان دینی گوش فرا می دهند، بینش، بصیریت و رشد فرهنگی پیدا 
خواهند کرد.امام جمعه شهرستان قم در پایان به ضرورت توسعه عمرانی آستان امام 
زاده موسی مبرقع)ع( اشاره کرد و بیان داشت: آستان های امام زادگان هرچه توسعه 
بیشتری پیدا کنند، دل های بیشتری هم جذبشان خواهد شد؛ همه ما باید عزم 
خود را جزم کنیم تا طرح توسعه عمرانی آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( 
به زودی عملیاتی شود و این بقعه مبارکه به عنوان ضلع سوم زیارتی شهرستان قم 

شناخته شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  نیز در این مراسم با تبریک دهه کرامت 
گفت: این همایش بزرگداشت امامزاده موسی مبرقع)ع( به همت هیأت امنای آستان 
این امامزاده بزرگوار و سازمان اوقاف و امور خیریه برگزار شده است.حجت الاسلام 
سید اسماعیل حسینی مقدم ادامه داد: مسؤولان در سازمان اوقاف، میراث فرهنگی 
و گردشگری، هیأت امنای آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( و همچنین همه 
دست اندرکاران باید دست در دست هم دهند و تلاش کنند تا حرم این امامزاده 
بزرگوار  بعد از حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران به عنوان 
ضلع سوم زیارتی شهر قم محسوب شود.وی افزود: همه ما باید عزم خود را جزم کنیم 
تا طرح توسعه عمرانی آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( به زودی عملیاتی 
شود.گفتنی است، در پایان این مراسم، آیین غبارروبی آستان مقدس امامزاده موسی 
مبرقع)ع( توسط آیت الله حسینی بوشهری، حجت الاسلام حسینی مقدم و خادمان 
حرم مطهر حضرت معصومه)س( صورت پذیرفت، همچنین نماز ظهر عصر هم در 
همین آستان مقدس به امامت آیت الله حسینی بوشهری اقامه شد.همچنین نشان 
فاطمی به آقای رضوی رییس هیأت امنای آستان امام زاده موسی مبرقع)ع( اعطا 
شد. لازم به ذکر است، ابواحمد موسی مبرقع)ع()۲1۴ هجری قمری )حدود ۲۰7 
خورشیدی( مدینه - ۲۹۶ هجری قمری برابر ۲۸7 خورشیدی قم( فرزند امام نهم 

شیعیان جوادالائمه و برادر تنی امام هادی)ع( بود.

با حضور آیت الله حسینی بوشهری؛

آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع غبارروبی و عطرافشانی شد

همایش تکریم و بزرگداشت امام زاده موسی مبرقع )ع( 
پیش از ظهر دیروز با حضور مسئولان استانی  ومعاون 
ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری وجمع زیادی 
از محبان و عاشقان اهل بیت)ع( در سالن همایش مرکز 

فرهنگی امامزاده سید بن علی)ع( برگزار شد.

معاون ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری :
امامزادگان مظهر تجلی رحمت الهی هستند

معاون ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری در 
این همایش گفت: امامزادگان مظهر تجلی رحمت الهی 
هستند و با زیارت این بزرگواران در سایه مهر خاص الهی 

قرار می گیریم.
حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی اشاره به طرح 
توسعه حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( اظهار کرد: کارهای 
خوبی در این زمینه انجام شده است و از تمام کسانی که 

در این زمینه نقش داشتند، تشکر می کنم.
وی ادامه داد: گسترش حرم های امامزادگان و معرفی 
بقاع متبرکه آثار بسیار خوبی دارد، از جمله این آثار می توان 
به توجه دادن مردم به قطب های تربیتی، دینی و معنوی 

جامعه اشاره کرد و همه در این زمینه وظیفه داریم.
معاون ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری افزود: 
یکی از مسائلی که موجب انحطاط یا اهمیت یافتن در 
یک شخص یا یک شی می شود، مساله نسبت است. به 
عنوان مثال کاغذی که آیات قرآن روی آن نوشته می شود، 
مقدس است، اما کاغذی که مباحث ضاله روی آن نقش 

بسته می شود، آن کاغذ را باید آتش زد.
مروی با اشاره به جایگاه مساجد در اسلام اظهار کرد: 
مساجد به دلیل انتساب به خداوند قداست دارند و سخن 
گفتن از دنیا در مساجد دارای کراهت است، البته اگر این 
اماکن به شیطان منتسب شود، نه تنها قداست ندارد، بلکه 

باید آن مکان را مثل مسجد ضرار خراب کرد.
وی ادامه داد: انسان به هر مقدار که بندگی و عبادتش 
در محضر خداوند بیشتر باشد، ارزش او نزد خداوند بیشتر 
می شود، معیار ارزش انسان بستگی به ارتباط عبد با خالق 
دارد، هر کسی به خاطر نسبتی که با یک امر قدسی پیدا 

می کند، دارای ارزش می شود.
معاون ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری افزود: 
مساله ای که موجب ارزش پیدا کردن امامزادگان است، 
انتساب مادی و معنوی آن ها به ائمه معصومین)ع( است، 
اگر می خواهیم کرامت رسول اکرم)ص( را حفظ کنیم، باید 

به فرزندان پیامبر)ص( احترام بگذاریم.
مروی با اشاره به اثرات تجلیل از امامزادگان اظهار کرد: 

تجلیل از این افراد در واقع تکریم ائمه معصومین)ع( و 
پیامبر)ص( است، در روایات برای زیارت امامزادگان پاداش 

زیادی بیان شده است.
وی ادامه داد: یکی از مسائلی که انسان ها در روز قیامت 
گرفتار آن هستند، وحشت این روز است، رسول اکرم)ص( 
فرمود کسی که فرزندان من را زیارت کند، در روز قیامت 

او را از وحشت آن روز نجات می دهم.
معاون ارتباطات حوزوی دفتر مقام معظم رهبری افزود: 
امامزادگان مظهر تجلی رحمت الهی هستند و با زیارت این 

بزرگواران در سایه مهر خاص الهی قرار می گیریم.
مروی با اشاره به ویژگی های ذکر الهی اظهار کرد: زمانی 
که انسان خداوند را ذکر کند، خدا هم انسان را ذکر خواهد 
کرد، این ذکر به معنای رحمت و فیض است، اگر امامزاده 
ای را زیارت کنیم، رسول اکرم)ص( هم در روز قیامت ما 
را زیارت می کند، زیارتی که اضطراب آن روز را از انسان 
می گیرد، رسول اکرم)ص( مظهر تجلی اسمای خداوند 

است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: اهل بیت)ع( خاندان کرم و 
رحمت هستند و تکریم فرزندان پیامبر)ص( آثار و برکات 

زیادی در دنیا و آخرت برای انسان دارد.
 مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم :

توسعه حرم حضرت موسی مبرقع)ع( از برکات 
سفر رهبری به قم است 

این  در  نیز  قم   استان  امور خیریه  و  اوقاف  مدیرکل 
همایش گفت: طرح توسعه حرم حضرت موسی مبرقع)ع( 
و  قم است  به شهر  انقلاب  برکات سفر رهبر معظم  از 

ظرفیت خوبی در این زمینه ایجاد شده است.
حسینی  اسماعیل  سید  المسلمین  و  حجت الاسلام 
مقدم با اشاره به راه حل مشکلات اقتصادی در جامعه 
اظهار کرد: یکی از راهکارهای حل مشکلات اقتصادی 
بیشتر  اکنون  است،  مذهبی  گردشگری  به  توجه 
به  ارادتمندان  گردشگران مذهبی کشورمان، مجموعه 
و  پاکستان  عراق،  همچون  کشورهایی  از  اهل بیت)ع( 

هندوستان هستند.
وی ادامه داد: اگر گردشگری مذهبی را از کشور حذف 
کنیم، آمار قابل ارائه ای را در زمینه حضور گردشگران 
در کشورمان نداریم، اکنون که استکبار هر روز بیشتر از 
گذشته بر تحریم ها می افزاید، باید به اقتصاد مقاومتی توجه 
کنیم، یکی از مولفه های این اقتصاد، گردشگری مذهبی 

است و محور این گردشگری امامزاده ها هستند.
اگر  افزود:  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
امامزاده ها بخواهند نقشی در فرهنگ و اقتصاد ایفا کنند، 

باید به زیرساخت های امامزاده ها توجه شود، ۲۰ امامزاده در 
استان قم داریم که حتی یک چراغ هم به این امامزاده ها 

پس از پیروزی انقلاب اسلامی اضافه نشد.
با اشاره به طرح توسعه حرم امامزاده  حسینی مقدم 
موسی مبرقع)ع( اظهار کرد: با احداث این طرح به دنبال 
تبدیل کردن این امامزاده به قطب سوم فرهنگی شهر 
قم پس از حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس 

جمکران هستیم.
وی در پایان خاطرنشان کرد: طرح توسعه حرم حضرت 
موسی مبرقع)ع( از برکات سفر رهبر معظم انقلاب به شهر 

قم است و ظرفیت خوبی در این زمینه ایجاد شده است.

رییس هیأت امنای امامزاده موسی مبرقع خبرداد؛
همایش بین المللی امامزاده موسی مبرقع برگزار 

می شود
رئیس هیات امنای امامزاده موسی مبرقع)ع(  نیز در 
این همایش  از برگزاری همایش بین المللی بزگداشت 
و تکریم امامزاده موسی مبرقع)ع( خبر داد و بر استفاده 
از ظرفیت خیران وقف در اجرای طرح توسعه این حرم 

نورانی تأکید کرد.
سید حسن رضوی رگزار شد، با اشاره به اهمیت توجه 
به امامزاده موسی مبرقع )ع( اظهار کرد: این امامزاده در 
شهر قم غریب واقع شده است و به دنبال تبدیل حرم 
امامزاده موسی مبرقع)ع( به یک مجموعه زیارتی هستیم، 
براین اساس طرح توسعه حرم این امامزاده تهیه شد.وی 
برای  اعتباراتی  رهبری  معظم  مقام  سفر  در  داد:  ادامه 
تملک و توسعه حرم امامزاده موسی مبرقع)ع( اختصاص 
پیدا کرد، 7۰ درصد تملک این پروژه انجام شده است 
و در حال شروع مقدمات برای آغاز پروژه توسعه حرم 

امنای  هیات  هستیم.رئیس  مبرقع)ع(  موسی  امامزاده 
امامزاده موسی مبرقع)ع( افزود: حرم این امامزاده در بافت 
فرسوده و قدیمی شهر قم واقع شده است و تمام جوانبی 
که برای توسعه این حرم باید انجام شود، در نظرگرفته و 
اندیشیده شده است، امامزاده موسی مبرقع)ع( مریدانی در 
داخل و خارج از کشور دارد و زائرین زیادی از کشورهای 
مختلف به زیارت امامزاده موسی مبرقع می روند.رضوی با 
اشاره به کنگره بین المللی موسی مبرقع)ع( اظهار کرد: 
به دنبال برگزاری این کنگره هستیم تا مریدان امامزاده 
موسی مبرقع)ع( را از داخل و خارج کشور گردهم آوریم و 
بتوانیم که از ظرفیت خیرین در حرم این امامزاده استفاده 
کنیم.وی در پایان خاطرنشان کرد: یکی از اهداف هیأت 
امنای آستان موسی مبرقع)ع( بیان و معرفی عظمت این 
شخصیت والامقام و فراهم کردن امکانات سخت افزاری 

برای حرم این امامزاده است.
در بخش پایانی این همایش از خادمان برتر امامزاده 
موسی مبرقع)ع( و همچنین حامیان بقاع متبرکه و وقف 
تجلیل به عمل آمد.اکبر پور رنجبر از ایثارگران و جانبازان 
مدافع حرم و از خادمان حرم موسی مبرقع)ع( و نرگس 
کرمی خادمه برتر این بقعه مبارکه با دریافت هدایا و لوح 

تقدیر مورد تجلیل قرار گرفتند.
امانی  از  نیز  و وقف  متبرکه  بقاع  در بخش حامیان 
مدیرکل  قم، سلامتی  بودجه  و  برنامه  سازمان  معاون 
ثبت اسناد و املاک قم، سجادی مدیرکل منابع طبیعی 
قم، رضایی مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم و سرهنگ کرمی رییس پلیس آگاهی 
نادری  و  لو  قم تجلیل شد و حجت الاسلام خدابنده 
از بانیان و خیران امامزاده موسی مبرقع)ع( نیز مورد 

تقدیر قرار گرفتند.

گزارش: فرزانه پیری






